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A tARtAlOmBÓl

Pergola Benjámin világ 
életében segítő kezet nyúj-
tott azoknak, akik szükséget 
szenvedtek valamiben. Most, 
mint a Debreceni Egyetem 
hallgatója, ő is igyekszik 
kivenni részét az ukrajnai 
katonai konfliktus miatt 
lakhelyüket elhagyni kény-
szerülők megsegítéséből. 
Egész nap járja az egyetemi 
campusokat, és társaival 
együtt fogadja a felajánlá-
sokat. Tartós élelmiszere-
ket, alapvető tisztálkodási 
szereket, amelyekből egy 
adagot a Magyar református 
szeretetszolgálat – e sorok 
írásakor – már el is indított 
rendeltetési helyére. A tervek 
szerint minden pénteken 
megy majd szállítmány.

Benjámin rajta van az 
ügyön, és arra buzdít min-
denkit, tegyen meg minden 
tőle telhetőt. Örömmel és 
hálás szívvel nyugtázta azt 
is, amikor az egyetem va-
lamennyi üres kollégiumi 
férőhelyét felajánlotta a Kár-
pátaljáról érkező hallgatók, 
oktatók, menekültek elszál-
lásolására. Ő maga – amatőr 
bűvészként – felajánlotta, 
hogy esténként rögtönzött 
kultúrműsort tart az érke-
zőknek. Javaslatot tett erre 
nézvést az illetékeseknek, 
de még nem kapott választ, 
gyanítja, azért, mert egysze-
rűen azt hitték, hülyéskedik. 
Pedig ő tényleg komolyan 
gondolta, az emberek ilyen 
nehéz időkben is vágynak 
arra, hogy eltereljék kicsit a 
figyelmüket, s megkönnyít-
sék mindennapjaikat. 

Verseghy Ervin
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Kiváló szakdolgozók 
A magyar ápolók napja alkalmából köszöntötték a Klinikai 

Központ szakdolgozóit. Kossuth Zsuzsanna, az ország első fő-
ápolójának születésnapja, február 19-e a magyar ápolók napja. 
Idén nyolcan érdemelték ki a kitüntetést és jutalomdíjat több 
évtizedes magas szakmai színvonalú munkájuk elismeréseként. 
A Klinikai Központ Kiváló Dolgozója Kitüntetés és Jutalomdíjat 
idén: Geréné Nagy Mária vezető asszisztens, Kiss Zsuzsanna 
műtős szakasszisztens, Komáromyné Nagy Krisztina megbízott 
osztályvezető főnővér, Kozma Györgyné orvosírnok, Jenei Ágnes 
aneszteziológiai szakasszisztens, oláh Piroska osztályvezető 
ápoló, szabó Márton betegkísérő és Tömpe Kálmánné ápoló 
vehették át.

Év embere 
A Gróf  Tisza 

István Debreceni 
Egyetemért Alapít-
vány kuratóriumi 
elnökének ítélte 
oda a Dehir.hu által 
indított Év embere 
szavazás zsűrije a 
fődíjat. Januárban 
hirdette meg ha-
gyományos közön-
ségszavazását a hírportál. Az idei kiíráson összesen öt kategóriában 
nevezték meg a jelölteket, köztük többen is kötődnek egyetemünk-
höz. Az év gazdasági szereplője Kossa György, a Gróf Tisza István 
Debreceni Egyetemért Alapítvány kuratóriumának elnöke, az ITK 
Holding elnök-vezérigazgatója, az év sportolója Vámos Petra, a DE 
gyógytestnevelő-testnevelő szakos hallgatója, a DVsC schaeffler 
kézilabdázója, az év sportcsapata a DEAC jégkorongcsapata, az év 
legjobb rendezvénye a Campus Fesztivál lett.

Életműdíj 
A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara kimagasló elismerését 

vehette át Jávor András professzor. A Debreceni Egyetem rektori 
főtanácsadójának orbán Viktor miniszterelnök adta át a Károlyi 
sándor díjat a Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek szövet-
sége, valamint a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara kongresszusán 
Budapesten. A Károlyi sándor díjat 2019-ben hozta létre a Nem-
zeti Agrárgazdasági Kamara. Az agrárium, a mezőgazdaság, az 
élelmiszeripar, illetve a vidékfejlesztés területén hosszú éveken át 
végzett kimagasló tevékenység elismeréseként ítéli oda a szakmai 
szervezet minden évben.

Szenior Egyetem 
Öt előadással folytatódik a Debreceni Egyetem élethosszig tartó 

tanulást támogató képzési programja. Több mint százhúszan vettek 
részt a szenior Egyetem 2021/2022. tanév tavaszi félévének első 
rendezvényén. A fülünk világa – hangok, zene, beszéd címmel 
Csernoch László, a DE tudományos rektorhelyettese tartott előadá-
sát. Az ÁoK Élettani Intézetének professzora az emberi hallás folya-
matáról, a hangok alkotta beszéd és zene sajátosságairól beszélt az 
Élettudományi épület előadójában. Következő előadások: március 
25., 16:00 – Angi János: A Déri Múzeum régészeti feltárásai, április 
8., 16:00 – Pintér Ákos: Matematika a természetben.
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Olimpiai bajnok
Aranyérmével sporttörténeti sikert ért el Liu shaoang, a Debre-

ceni Egyetem Gazdaságtudományi Karának sportszervező szakos 
hallgatója a pekingi téli ötkarikás játékokon. Az 500 méteres viadal 
olimpiai bajnokát a Magyar országos Korcsolyázó szövetség 
meghívására a DE hatfős küldöttsége molinóval köszöntötte a 
Gyakorló Jégcsarnokban. Liu shaoang, egy arany- és két bronz-
érmével Peking egyik legeredményesebb versenyzője lett. A 23 
éves sportoló a DE mentorprogramjának is tagja, amelyben a 
sportösztöndíj mellett hallgatók és oktatók segítik az élsportolókat 
tanulmányaikban és versenyzésükben egyaránt.

Campus-adomány 
Hat és fél millió forinttal segíti a Campus Fesztivál a korona-

vírus-járvány következtében árván, félárván maradt gyerekeket 
támogató regőczi István Alapítványt. Az adományt Debrecenben 
adták át február 22-én a rendezvény szervezői az alapítvány ku-
ratóriumi elnökének, Herczegh Anitának. A fesztivál szervezői a 
rendezvény nyitófogadásán részt vevő vendégek által felajánlott 
pénzt minden évben jótékonysági célra fordítják. Volt, amikor 
debreceni árva gyerekeket vittek vidámparkba, állatkertbe, de a 
debreceni nyugdíjas otthont is az adományból látták el technikai 
eszközökkel, klímával, laptopokkal.

Családi nap 
Csaknem ezren korcsolyáztak együtt a március 6-ai Jégkar-

neválon, amelyet idén már nyolcadik alkalommal rendezett meg 
a Családbarát Egyetem programjaként a Debreceni Egyetem 
Mentálhigiénés és Esélyegyenlőségi Központ és a Lelkierő Egye-
sület. A programra érkező egyetemi dolgozók és családtagjaik 
folyamatosan vették birtokba a jégpályát, ahol a korcsolyázás mellett 
vetélkedők és számos nyeremény is várta a résztvevőket.

Kitüntetett oktatók 
Megtartotta hagyományos közgyűlését a Magyar Tudományos 

Akadémia Debreceni Akadémiai Bizottsága. A február 23-án ren-
dezett eseményen adták át a MTA DAB elismeréseit is: Pro scientia 
Érmet vehetett át Kun Ferenc, a DE TTK Fizikai Intézetének pro-
fesszora és Paragh György, a DE ÁoK Belgyógyászati Intézetének 
professzora. DAB Plakett díjban részesült: Hajdu Lajos, a DE TTK 
Matematikai Intézet, Kovács Béla, a DE MÉK Élelmiszertudományi 
Intézet, Panyi György, a DE ÁoK Biofizikai és sejtbiológiai Intézet 
és Pusztai Gábor, a DE BTK Néderlandisztika Tanszék. DAB Elis-
merő oklevélben részesült Cserép Zsuzsanna, az MTA DAB Klub 
közművelődés-szervezője.
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Jelentős infrastrukturális beruházásokra készül a 
Debreceni Egyetem a következő nyolc évben, több mint 
400 milliárd forintot költenének a fejlesztésekre, töb-
bek között egy szuperkórházra – ismertette Bács Zoltán 
kancellár az intézmény, a Hajdú-Bihar Megyei Közgyűlés 
és a Debreceni Önkormányzat jövőbeni terveit bemutató 
sajtótájékoztatón. 

– A 400 milliárd forint 50 százalékát egészségügyre, 30 százalékát 
oktatásra, 20 százalékát innovációra, gazdaságfejlesztésre fordíta-
nánk – jelentette ki a Kölcsey Központban tartott március elsejei 
tájékoztatón Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja.   

Az egyetemi vezető kifejtette: a kormány már határozott például 
a Debreceni Autóipari Központ megvalósításához kapcsolódóan 
a Műszaki Kar fejlesztésére, a Kémia Épület rekonstrukciójára és 
a Járműlabor létrehozására vonatkozóan az egyetem Vezér utcai 
ipari parkjában. Ezek a beruházások akár már 2022-ben meg-
kezdődhetnek. Jelentős közműfejlesztések, bővítések várhatók az 
Egyetem téri, a Böszörményi úti és a Nagyerdei campusokon, a 
Klinikai Központban, illetve már épül a lelátó bővítése a Dóczy utcai 
sportlétesítményben. A Balásházy János gimnázium és szakképző 
bővítése, fejlesztése szintén napirenden van. Az egyetem Főépületét 
előbb kívül, aztán belül is felújítanák, modernizálnák az energetikai 
rendszert, valamint növelnék a kollégiumi férőhelyek számát.      

Bács Zoltán kiemelte, hogy korszerűsítenék a Nagyerdei kör-
úton található, az orvosképzésnek helyet adó Elméleti Tömböt. A 
Böszörményi úton megújulhat a 40-50 éves A és B épület, valamint 
a Dóczy utcán a Bölcsészettudományi Kar Pszichológiai Intézete. 
Az Arany János téri Iskolában szintén energetikai fejlesztést tervez-
nek, valamint renoválnák a Kossuth Gimnázium bejárata mellett 
található romos épületet is.      

A kancellár a tervezett egészségügyi beruházások között említette 
a sugárterápiás és a diagnosztikai eszközök fejlesztését, illetve a 
robotsebészet alkalmazását a klinikán. Gyermeksürgősségi köz-
pontot alakítanának ki, és a családtervezést támogatandó javítanák 
a mesterséges megtermékenyítés körülményeit.     

Bács Zoltán elmondta, hogy Debrecen gyors tempójú fejlődésé-
vel, a lakosság számának várható emelkedésével növekszik az igény 
a koncentráltabb egészségügyi ellátásra, ezért új létesítménnyel segí-
tenék a 100 éves pavilonrendszerben működő Klinikai Központot.  

– Azt a célt tűztük ki, hogy tömbkórházat, vagy, ahogy mondják, 
úgynevezett szuperkórházat hozzunk létre, amely magában foglalja 
az összes műtéti szakmát, így nem kell épületek között szállítani a 
betegeket, mint most a klinikán. Az új létesítménybe szeretnénk 
koncentrálni a járóbeteg ellátást is – jelentette ki az egyetemi vezető. 
Hozzátette: a helyszín még nem dőlt el, erről Debrecen önkormány-
zatával is egyeztetnek, hiszen a szakmai stratégiai kérdéseken kívül 
mind a közlekedés, mind a közműellátás terén jelentős igények 
merülnek fel. A várhatóan 10 éves távlatban megvalósuló, 150-200 
milliárd forintos beruházás tervezését 2024-ig szeretnék befejezni, 
ami forrás függvénye.  

A kancellár a gazdaságfejlesztési, innovációs fejlesztések között 
említette az egyetem Vezér utcai ipari parkjában megvalósuló Nem-

Szuperkórházat is épít az egyetem
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zeti oltóanyaggyárat, melynek kivitelezőjét hamarosan kiválasztják. 
Az épület ez év őszére elkészülhet, a termelés várhatóan – techno-
lógiai berendezések szállítási határidejétől is függően – egy éven 
belül indul, az ehhez kapcsolódó úgynevezett Pilot Labor már 
épül, és annak használata az idén megkezdődik.  

szintén az egyetemi science Parkban kapna majd helyet a 
Gyógyszerésztudományi Kar új épülete, amelynek része lenne a 
gyakorlati képzést is szolgáló tablettázó és kapszulázó középüzem, 
illetve itt épülne meg egy környezetvédelmi izotóplabor is.   

Az agrárképzés keretében elindítani tervezett állategészségügyi 
mérnökképzéshez kapcsolódva Állategészségügyi Központot 
alakítanának ki.  

szintén a tervek között szerepel egy sporttudományi Kutató 
Fejlesztő és Innovációs Központ megvalósítása.

A Kartács utcai Park Hotel helyén uniGreen néven innovációs 
oktató szállodát és tanéttermet építene az egyetem. A DE beru-
házásait Debrecen önkormányzatával, a Hajdú-Bihar Megyei 
Közgyűléssel és a régióval összehangoltan tervezte és tervezi meg, 
és úgy is fogja végrehajtani.  

– Az egyetem, mint regionális, sőt határon átnyúló hatású 
intézmény, Debrecenen kívüli működési helyeit sem akarja elha-

nyagolni, így Hajdúböszörményben, Nyíregyházán, szolnokon, 
Mádon és Tiszafüreden is várhatók fejlesztések – hangsúlyozta 
Bács Zoltán kancellár.

Pajna Zoltán, a Hajdú-Bihar Megyei Közgyűlés elnöke a tájékoz-
tatón arról számolt be, hogy a megyei fejlesztési dokumentumok-
ban hét pontban határozták meg a Debrecennel közös céljaikat. 
Ezek a közlekedési hálózatok és a közlekedési infrastruktúra 
korszerűsítése; az életminőség javítása Debrecenben, a vízgaz-
dálkodás, közmű és energia, a megújuló energia hasznosítása; 
gazdaság- és innovációfejlesztés; az oktatás és az egészségügy 
fejlesztése, és a turisztikai fejlesztések.  

Papp László, Debrecen polgármestere elmondta, hogy a me-
gyei fejlesztésekre 73 milliárd forint, Debrecen beruházásaira 43 
milliárd forint áll majd rendelkezésre. A következő időszak egyik 
legfontosabb céljának a közlekedési rendszer további fejlesztését 
és a gazdaság erősítését nevezte. ugyancsak kiemelt szerepet 
kapna az oktatási, az egészségügyi és a szociális intézmények 
korszerűsítése. Hangsúlyozta, hogy a 2030-ig szóló városfejlesztési 
stratégia már olvasható és véleményezhető Debrecen Megyei Jogú 
Város honlapján.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – OCs

Két nap alatt megteltek az egyetemi gyűjtőpontok, ezért 
már elszállította a Magyar Református Szeretetszolgálat 
azokat a hallgatói felajánlásokat, amelyeket az ukrajnai 
menekültek megsegítésére adományoztak. Több mint 
3 tonnányi gyógyászati eszközzel indul Ukrajnába 
a Debreceni Egyetem Különleges Orvos- és 
Mentőcsoportja is.

Február 28-a óta gyűjti a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkor-
mányzata az egyetemisták adományait az intézmény hét campu-
sán, a DEHÖK így szeretné segíteni a menekültek magyarországi 
tartózkodását. A kezdeményezéséhez eddig hozzávetőleg több 
mint ezer egyetemi polgár csatlakozott. Csont István, a DEHÖK 
elnöke példátlan összefogásról beszélt. 

– Mi sem gondoltuk, hogy ennyien 
szeretnének segíteni, gyakorlatilag két 
nap alatt megteltek a gyűjtőpontok. 
Nálunk, a DEHÖK- irodában egy 
szoba csak a ruhákkal volt tele, de már 
a folyosón is sorra álltak a dobozok, 
ezért a Magyar református szere-
tetszolgálat már szerdán elkezdte 
elszállítani a csomagokat – mondta a 

DEHÖK elnök. Csont István hangsúlyozta: ameddig csak szük-
ség van segítségre, tovább folytatják a gyűjtést az összes eddigi 
helyszínen. Az orosz–ukrán konfliktus elől menekülve eddig 
hozzávetőleg 100 ezren érkeztek hazánkba. 

A Debreceni Egyetem Különleges orvos- és Mentőcsoportjának 
elnöke, Késmárky András is el fog indulni ukrajnába. Elmondta: 
a támogatóktól, szponzoroktól mintegy 3,5 tonna adományt 
gyűjtöttek össze az ottani kórházaknak. 

– A legnagyobb probléma, hogy nincs utánpótlás gyógy-
szerekből és kötszerből, és ebben akarunk segíteni. Várhatóan 

csütörtökön lezárjuk a gyűjtésünket, és elkezdjük megszervezni 
a szállítást, mert itt elég nagy mennyiségű gyógyászati eszközről 
van szó. Főként fertőtlenítőszereket, kéz- és műszerfertőtlenítőt, 
valamint traumás sérülések ellátására alkalmas okoskötszereket 
csomagolunk össze, de viszünk gyógyszert és gyermekek ellátására 
szolgáló gipszeket is – mondta el Késmárky András. 

A DEKoM elnöke szerint nagy szükség lenne még vérkészít-
ményre, mert úgy tudják, abból nagyon kevés van. – Harkovban 
például egy egész kórházat lebombáztak. Főként ott és Kijevben 
vannak nagyon leterhelve a kórházak, de egyelőre összességében 
el tudják látni a sérülteket. Amennyiben kell, én ott is maradok, 
hogy orvosi segítséget nyújtsak – tette hozzá.

A gyűjtés tovább folytatódik hétköznapokon 10–15 óra között 
az összes debreceni, illetve a nyíregyházi és szolnoki campuson is. 
Továbbra is várja a felajánlásokat a Debreceni Egyetem sportklubja 
is, 9–15 óra között a DEAC Business Irodában lehet elhelyezni 
a felajánlásokat. A tapasztalatok szerint – a tartós élelmiszerek 
mellett – most elsősorban esőkabátokra és meleg takarókra van 
a legnagyobb szükség. 

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – PKZs

Útnak indultak az adományok 
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Tovább folytatódik a Debreceni Egyetem töretlen fejlő-
dése, 2030-ig csaknem 450 milliárd forintot költhetnek 
az új célokra, ha minden megvalósulhat – hangzott el 
a Debreceni Egyetem Gazdasági Évindító Partnerta-
lálkozóján, ahol az intézmény vezetői az egyetemmel 
együttműködő szervezetek, vállalatok képviselőit látták 
vendégül. 

– Elítélünk minden háborús cselekményt, együttérzünk ukraj-
na polgáraival, a háború valamennyi áldozatával, és aktívan részt 
veszünk a humanitárius segítségnyújtásban. A rászorulóknak 
adományokat gyűjtünk, menekülteket fogadunk, szállásolunk el, 
valamint orvosi segítséget nyújtunk. Felszólítjuk a háborús feleket, 
hogy a humánum nevében mindenfajta háborús cselekményt 
szüntessenek be, minél előbb hozzanak létre békét, hogy az em-
berek szenvedését enyhíteni, megszüntetni lehessen – jelentette ki 
a rendezvény elején Kossa György, a Gróf Tisza István Debreceni 
Egyetemért Alapítvány kuratóriumának elnöke, majd köszönetet 
mondott a Debreceni Egyetem egészségügyi intézményeiben 
dolgozóknak a CoVID-19 járvány idején nyújtott munkájukért.

A közelmúltban végbement egyetemi modellváltással kapcsolat-
ban az elnök úgy fogalmazott, hogy az megerősíti az egyetemi auto-
nómiát, biztosítja az oktatás, a tudomány és a gazdálkodás független-
ségét, valamint a Debreceni Egyetem integrációját, jelenét és jövőjét.    
Kossa György hangsúlyozta: a Debreceni Egyetem nem a hazai 
felsőoktatási intézményeket tekinti versenytársnak, hanem pél-
dául a méltán híres prágai Károly Egyetemet és a krakkói Jagelló 
Egyetemet.  

– Küldetésünk, hogy Európa egyik legjobb egyetemeként 
tovább erősítsük és növeljük hazai és nemzetközi kutatásainkat, 
publikációinkat, társadalmi szerepvállalásunkat, minősített okta-
tóink számát, valamint az általunk kiadott oklevelek megítélését, 
értékét. Ezek határozzák meg hallgatóink és egyetemünk jövőjét 
– vélekedett.    

Arról is beszélt, hogy az állammal kötött megállapodás jóvoltá-
ból korábban nem látott mértékű béremelést kaptak az egyetem 
oktatói, kutatói és dolgozói. 

Gazdasági évindítás 
az egyetemen 

Papp László, Debrecen polgármestere beszédében arra emlé-
keztetett, hogy néhány napja a Debreceni Egyetem kancellárjával 
és a Hajdú-Bihar Megyei Közgyűlés vezetőjével, Pajna Zoltánnal 
közösen számoltak be a sajtónak fejlesztési terveikről. ott Bács 
Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja bejelentette: tíz éven be-
lül egy új, a XXI. századi igényeknek megfelelő „szuperkórházat” 
szeretnének építeni a cívisvárosban.

– Ez a fejlesztés a város számára is rendkívül kívánatos, egy-
értelműen hozzátartozik Debrecen jövőképéhez – jelentette ki 
Papp László. 

Kósa Lajos országgyűlési képviselő hangsúlyozta, hogy a Debre-
ceni Egyetem sok tekintetben az ország egyik legnagyobb, vezető 
felsőoktatási képzőhelye, amelynek célja, hogy a világ legjobban 
jegyzett egyetemei közé kerüljön.  

– Amennyiben ezt sikerül az elérni, és ott lesz a világ legjobb 
felsőoktatási intézményei között, az nemcsak az egyetemnek, 
hanem a városnak is előrelépést jelenthet, ahogy jelenleg is ki-
emelt jelentőségű, hogy egy ekkora egyetem működik a városban 
– osztotta meg gondolatait Kósa Lajos.

A magyar gazdaság jó állapotban van, kellően erőteljes, a 
GDP tavaly 7,1 százakkal gyarapodott. A hazai ipar 2010 óta 
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dinamikusan növekszik – emelte ki Palkovics László innovációs 
és technológiai miniszter.  

– A hazai ipar által előállított high-tech termékek aránya például 
ma már eléri a 70 százalékot – közölte a miniszter.   szavaiból 
kiderült, hogy olyan sok ipari beruházás érkezik mostanában az 
ország észak-keleti részébe, hogy az itteni iparosodottsági szint 
öt éven belül minden bizonnyal eléri, és akár meghaladja majd 
az észak-nyugati országrészét.

Palkovics László szerint az is a magyar ipar jó állapotát bi-
zonyítja, hogy több autóbuszgyártó is működik az országban, 
köztük Debrecenben. A vasúti járműgyártás és a hadiipar fel-
támasztása folytatódik. Az autógyártásról szólva kiemelte, hogy 
három német prémium márka is jelen van, amit nagymértékben 
magyaráz, hogy hazánk az akkumulátorok és a hidrogén piacán 
is nagyhatalomnak számít.   

– A Debreceni Egyetem fontos szerepet játszik ebben az átala-
kulásban, a széles palettájú szakemberképzés mellett például a 
mesterséges intelligencia fejlesztésében, az adatalapú technológiák 
kidolgozásában. Megkezdtük az itteni szuperszámítógép teljesít-
ményének a jelentős bővítését is, először 5, aztán 20 petafloppsra 
– ismertette a miniszter. Hozzátette: már jóval a járvány kitörése 
előtt, 2018-ban megszületett az a kormányhatározat, mely szerint 
a Debreceni Egyetemmel együttműködve építik meg a Nemzeti 
oltóanyaggyárat. Ennek a megvalósítása most felgyorsul, bizonyos 
részei már ez év végén megkezdhetik a működést.

Az egyetemi modellváltással kapcsolatban úgy fogalmazott, 
hogy megszabadították az érintett 21 egyetemet az általa vezetett 
ITM közvetlen irányításától, ezt az alapítványi kuratóriumokra 
bízták. Közben két és félszeresére emelték az egyetemek éves 
állami támogatását, és megkezdődik a 2 700 milliárdos fejlesztési 
program első részének a megvalósítása is.   

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja előadásában 
kiemelte, hogy az elmúlt évben az intézmény hallgatói létszáma 
elérte a 30 ezer főt, köztük 7 ezren külföldiek, akik 119 országból 
jöttek. Ez a létszám kiegészítve a 12 ezres dolgozói állománnyal és a 
3 ezer, köznevelésben tanuló diákkal alkotja a 45 ezer fős egyetemi 
polgárságot, amelyhez több mint 26 ezer alumni tag csatlakozik.  

A gazdálkodási adatok ismertetése során kiderült, hogy töretle-
nül fejlődik az egyetem, mely tendencia a pandémia idején, 2020-
ban és 2021-ben sem változott. A költségvetési mérlegfőösszeg 
idén várhatóan 228 milliárd forint lesz.   

– A márciusban a szenátus elé kerülő új költségvetés maxi-
málisan biztosítja a Debreceni Egyetem működését, nyugalmát, 
jövőjének tervezését.  

A kancellár megjegyezte, hogy míg 2009-ben a teljes magyar 
felsőoktatás saját bevételének a 11 százalékát adta a Debreceni 
Egyetem, addig ez az arány most 21 százalék.    

Arról is beszélt, hogy látványosan javult az intézmény külső 
kommunikációja az elmúlt években. Miközben a Debreceni 
Egyetem sajtóirodájának összesítése alapján az egyetem nevét 
2014-ben (a sajtóiroda létrejöttekor) még csak alig 5 ezer al-
kalommal említette meg a sajtó, ez a szám 2021-re csaknem 33 
ezerre emelkedett.  

Bács Zoltán hangsúlyozta, hogy nem szeretnének a fejleszté-
sekkel leállni, 2030-ig 450 milliárdot költenének ilyen célokra. 
Folytatják például a Nemzeti oltóanyaggyár megvalósításának 
előkészítését. Tiszafüreden Limnológiai Központ, Hajdúnánáson 
Zárt technológiás Agritech Kutató Bemutató és Képző Központ, 
Hajdúböszörményben rehabilitációs és Fejlesztő Központ jöhet 
létre.  A legnagyobb terv egy úgynevezett szuperkórház létreho-
zása, amely egy tömbben tenné lehetővé a sürgősségi és a műtéti 
szakmák működését, valamint a járóbeteg-ellátás is új megoldás-
ban működhetne, miközben a jelenlegi működési helyek rekonst-
rukciója és funkcióváltása is megtörténhetne egy alapos szakmai, 
műszaki, városüzemeltetési előkészítést követő 10 éves távlatban.

Küszöbön áll a Műszaki Kar fejlesztésének megvalósítási 
szakasza, ahogy a Kémia épület belső felújítása és a Járműlabor 
létrehozása is.

A pallagi Balásházy iskola új szárnyat kapna, ahol otthont kap-
hat az elindított egészségügyi képzés. A Vezér utcai 73 hektáros 
science Parkban 11 projekt valósulna meg. Itt alakítanák ki például 
a Járműlabort. A Pilot Kutatólabor már épül, és várhatóan 2023-
ban megkezdi a működését.  

A Nemzeti Gyártó Kutató és oktató Középüzemet – ami tu-
lajdonképpen az egyetem Gyógyszerésztudományi Karának új 
épülete lesz – kapszulák és tabletták készítésére alkalmas GMP 
csarnokkal és gépekkel szerelnék fel. Erre megvan a forrás, a 
komplexum átadását ugyancsak jövőre tervezik.  

A Haszonállat-gyógyászati, kísérleti-műtéttani, reprodukciós 
és állomány-egészségtani központ az állategészségügyi mérnök-
képzéshez kapcsolódva készülne el. A sporttudományi kutató-
fejlesztő és innovációs tér, a „WIN FÓruM” szintén ebben az 
ipari parkban valósulhat meg.  

A Kartács utcán, a volt Park Hotel helyén, egy innovációs oktató 
szálloda és tanétterem létesülhet. A kosárlabda akadémia pedig 
a Böszörményi úti Campuson találhatna új otthonra, amennyi-
ben sikerül a forrást megszerezni hozzá – derült ki a kancellár 
beszámolójából. 

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – OCs 
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Alig egy hónapja adták át a Learning Centert, máris meg-
telt hallgatókkal. Sokaknak már szokássá vált, hogy ide 
jönnek tanulni, ebédelni, vagy épp megpihenni két óra 
között. Megkérdeztünk néhány hallgatót, miért szeretik a 
Learning Centert.

EÉ: – Milyen céllal érkeztetek a Learning Centerbe?
Kajuha Eszter (Magyarország): – Elsősorban tanulni és beszél-

getni jöttünk ide. A Főépületben sokszor nincs hely, nem kényel-
mesek a székek és mindig halknak kell lenni. Itt sokkal tágasabbak 
a terek, jók a fények, ezek nekem sokat számítanak. A wifi is elég 
erős a tanuláshoz. 

Mikhail Kinnaird (Zimbabwe): – Informatikus vagyok, nekem 
nincs az épületben órám, ezért inkább tanulni jövök ide.

szabó szilvia, Ludescher Blanka és Tátrai Andrea (Magyaror-
szág): – Most épp pihenés céljából vagyunk itt, de már több terét 
is kipróbáltuk a Learning Centernek.

Koson Pattanarut (Thailand): –  Nekem órám van itt, most 
épp szünet van. Biomérnök hallgató vagyok, mikrobiológia órára 
járok ide.

EÉ: – Mi tetszik a legjobban az új épületben?

Mikhail Kinnaird (Zimbabwe): – Nagyon tetszik az egész épület, 
alkalmas hely a tanuláshoz és a pihenéshez is.

Hallgatók 
a Learning Centerről

szabó Tímea: – Már az építkezéstől kezdve követtük a fejleménye-
ket, kíváncsiak voltunk, milyen lesz. Modern az épület, és különösen 
tetszik, hogy például innen, az asztaltól tudunk rendelni ebédet. 
Az asztalon van egy Qr-kód, ami elvezet az étterem honlapjára. 

szabó szilvia: Nagyon szép lett az épület, kellemes a hangulata.

Koson Pattanarut (Thailand): – Nagyon modern épület, biztosan 
hamar belakjuk. szerintem a hallgatók is egyre bátrabbak lesznek, 
és ha egyszer idejönnek, utána biztosan sok időt töltenek majd itt 
akár tanulással, akár pihenéssel.

Bodnár Zsófia: –  sokkal modernebb, mint bármelyik más egye-
temi épület. Fent is csendes, jobban elférünk, mint a könyvtárban. 
Jó, hogy van lehetőség enni, kávézni tanulás, beszélgetés közben, 
nem úgy, mint a könyvtárakban. Minden sarkát szeretjük, az egész 
épületet bejártuk múlt héten, mindenhol nagyon kényelmes. 

EÉ: – Milyen gyakran látogattok ide?

Agara Miriam és Zakari Faith (Nigéria): – Heti háromszor já-
runk ide, gyógyszerészek vagyunk, és három óránk is van ebben 
az épületben.

Mikhail Kinnaird (Zimbabwe): – Most még nem gyakran, de 
később biztosan rendszeresen el fogok látogatni ide.
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Ludescher Blanka és Tátrai Andrea: – szinte minden nap itt 
vagyunk, van is itt óránk.

Koson Pattanarut (Thailand): – Már akkor lecsekkoltam az épü-
letet, amikor átadták, de most még csak az órák miatt jövök ide.

 
Tolvaj Petra (Magyarország): – Múlt héten majdnem minden 

nap itt voltunk. Az egyik kedvenc helyünk lett!

EÉ: – Próbáltátok a Smart Bistrót? Milyenek az ételek?

Agara Miriam és Zakari Faith (Nigéria): – Nem, még nem 
voltunk ott. 

Mikhail Kinnaird (Zimbabwe): – Még nem próbáltam. Nem 
tudom, hogy milyen ételek vannak ott.

Bodnár Zsófia, Tolvaj Petra és sajbán soma: – szerintünk nagyon 
jó, mert például laktózérzékenyeknek van tejmentes étel és ital is. 
Van menüjük, szerintünk egész jó, de ezen kívül is színes a kínálat. 
Vegáknak is ajánljuk, illetve bármilyen nemzetiségű talál magának 
valami finomat. Az ár is teljesen rendben van. 

szabó szilvia, Ludescher Blanka és Tátrai Andrea: – Próbáltuk, 
igen, nagyon jó ételek vannak, változatosak.

Koson Pattanarut (Thailand): – Még nem, de a barátom igen, és 
azt mondja, nagyon ízletes, finom az étel itt. 

EÉ: – Kiknek ajánlanátok az épületet?

Agara Miriam és Zakari Faith (Nigéria): – Mindenkinek, akár 
vizsga előtti felkészülésre. Csendes, nyugodt, akár pihenni is lehet.

szabó Tímea és Kajuha Eszter: – Csoportoknak is jó lehet, van 

olyan hely, ahol akár négyen is le tudnak ülni. Beszélgetni és tanulni 
is lehet itt.

 
sajbán soma: – Bárkinek, tényleg. Kolisoknak például min-

denképp. sokkal jobb a légkör, mint a tanulókban. Én is gyakran 
sétálok át ide. 

UD Shop
Az ajándékbolt (UD Shop) is átköltözött a Learning 
Centerbe. A tágas térben átláthatóbb kínálatból válogat-
hatunk a Debreceni Egyetem logójával ellátott termékek-
ből. Az egyik eladót, Vígh Marcellt kérdeztük.

EÉ: – Nagyon szépen belaktátok az új teret! Milyen változásokkal 
járt a költözés?

V.M.: – Köszönjük! Egyrészt jobban megközelíthetőek lettünk, 
másrészt látványosabb is a bolt. Van elég hely, hogy szinte minden 
termékünket meg tudjunk mutatni. Előny, hogy a DEAC-osok 
is sokkal könnyebben megtalálnak bennünket, illetve nagyobb a 
forgalom, mert nem csak azok találják meg az ajándékboltot, akik 
a Főépület büféjébe jönnek, hanem például kollégisták, akik ezen 
a vonalon járnak át a közeli élelmiszerboltba. Nyilván még várjuk, 
hogy beinduljon a szemeszter, de már most jobban látjuk, mik azok, 
amik iránt nagyobb az érdeklődés.
 EÉ: – A nagyobb térrel nőtt a választék is? Milyen újdonságaitok 
vannak?

V.M.: – Minimális új termékünk van, az új logós pólók például 
újak. Tervben vannak kisebb fejlesztések, például az egyetemi logós 
pulcsikból, pólókból szeretnénk újabb színeket. De egyelőre azok 
a termékek találhatók meg nálunk, amik eddig is.
EÉ: – Kik látogatják leggyakrabban az ajándékboltot? Vannak spe-
ciális darabok?

V.M.: – Most inkább a külföldiek jönnek, sok órájuk van itt. 
Árulunk orvosi laborköpenyt, ezért az orvostanhallgatók közül 
sokan járnak hozzánk. 
EÉ: – A nyitvatartási időtök változatlan?

V.M.: – Nem, mióta átköltöztünk, fél órát csúsztattunk a 
nyitvatartáson, hogy a dolgozók, illetve az előadások után érkezők 
is tudjanak vásárolni. Jelenleg fél 9-től fél 5-ig vagyunk nyitva.

Papp Gréta
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stelázsi Bence rockügyi szakértő barátom fel van ajzva, mióta 
látta a fesztivál hivatalos Facebook-oldalán, kik is képviselik a 
keményebb műfajokat az idén. Adjuk is át neki a szót:

„Öregem, az öregem – azaz apukám – mesélte, hogy amikor az 
ELTE egyik kollégiumában lakott Pesten, minden héten kötelezően 
hallgatták Nagy Feró Garázs című műsorát a Petőfi rádión. Egy al-
kalommal Feró bejelentett egy lehetetlen nevű csapatot, s lejátszotta 
az egyik dalukat. Borzasztó minőségű felvétel volt – a számítógépek 
tömeges elterjedése és az autotune előtti világról beszélünk ugye 
–, amolyan gyermeteg, punkos csörömpölésnek tűnt az egész. Na, 
ez volt a Prosectura. Apám se gondolta volna, hogy majd egyszer 
ezeknek az arcoknak a koncertjére készülök. Ők magukat viccesen 
önkéntes tűzoltó és lendületzenekarnak titulálják. Lehet, hogy 
tényleg besegítenek a tűzoltóknak? störcz Pepi haverom mesélte, 
hogy amikor tavaly leégett a fél nyaralója, a lánglovagok között 
felismerni vélte Imre Norbit, az énekest. Igaz, szkafander, meg sisak 
volt rajta, de pont úgy tartotta a kezében azt a nagy slagot, ahogy ő 
szokta. Azt mondják, ha valaki a Prosectura munkásságát komolyan 
veszi, az jobb, ha elmegy orvoshoz, és kivizsgáltatja magát. A helyén 
kell kezelni ezt a bandát, és kész. A mindent elöntő polkorrektség 
előtti világ itt maradt hírnökei ők, a tisztelet legkisebb jele nélkül 
énekelnek prosztó módon, jól odamondogatva mindenkinek. 
Ezzel egyben görbe tükröt tartanak társadalmunk és a tisztesnek 
nevezett polgárok elé. Ennyi a történet, én biztos, hogy pogózok 
majd rájuk egy nagyot. 

A múlt század hetvenes éveinek közepén indult csapat is jön, hogy 
szétszedje a világot jelentő deszkákat valamelyik színpadon. A VHK 
olyan alapvető hatású a magyar rock történetében, akikhez kevés 
zenekar mérhető. A sámánisztikus, sodró lendületű, eksztatikus 
dalokkal (?) operáló banda alapítója, lelke, motorja a magyarság 
őstörténetét buzgón kutató fizikus, csillagász Grandpierre Attila. Ki 
hinné, hogy a francia ősöktől származó előadó, akinek közvetlen 

Csak keményen!

felmenői szintén művészként élték életüket, idén már a hetvenedik 
életévét tapossa? Energiáját bárki megirigyelheti, aki végignézi, 
miket művel a színpadon. Az induló VHK eredetisége abban rejlett, 
hogy a hagyományos dalformára fittyet hányva, teljesen öntörvényű 
módon kezelve hangszereiket, valami fortyogó, bugybogó, önma-
gát gerjesztő hangmasszát hoztak létre előadásaik során. Mindezt 
megspékelték Grandpierre-nek a pillanatra reflektáló, látomásos 
jellegű szövegeivel, melyek teljesen új dimenziókba kalauzolták a 
hallgatókat. Mivel az énekes tudományos tevékenységet is folyta-
tott, az egy időben intenzíven koncertező csapat a kétezres évekre 
elfáradt kissé, meg többen talán nehezen is viselték az ő excentrikus 
személyiségét. A VHK szétesett, a maradék tagok próbálták életben 
tartani a nevet, egy időben Vécsi Tibor, a Korai Öröm frontembere 
dolgozott velük. 2009-ben aztán újra összeálltak, és azóta vissza-
fogottabban ugyan, de ismét vállalnak élő fellépéseket. Nagy utat 
tettek meg azóta, mióta 1988-ban megjelent első albumuk, a Halál 
móresre tanítása, számtalanszor átalakultak, három egykori zenész-
társuk már elhunyt, de vágtáznak tovább. Én úgy tervezem, hogy 
campusos koncertjükre felveszem majd nagybátyám lovaspólós 
szettjét, és abban ugrálok majd boldogan a tömegben. szívesen 
mennék aznap eleve lóval a fesztiválra, de belátom, egy érzékeny 
pacit valószínűleg megviselne a helyszínen tapasztalható, számára 
elviselhetetlen hangerő. 

szeretek mindennek utánanézni, szeretek információmorzsákat 
összecsipegetni azokról, akiket kedvelek. Így tettem a Fatal Error 
esetében is, s meg kell mondanom, igen meglepett, amikor olvas-
tam, hogy 2008-ban alakultak. Legalábbis akkor kezdett együtt 
muzsikálni Balázs Misi és Miki rónai Dáviddal. Mint oly sok, a 
gimnáziumban szövődött barátságokon alapuló zenekar, kezdetben 
ők is főleg feldolgozásokat adtak elő, s csak később jöttek a saját 
szerzemények. Évek teltek el, mire kialakult egy stabil felállás, első 
lemezük 2015-ben jelent meg Bérlet az életre címmel. Innentől 

A Campus Fesztiválon az egy főre eső gitárosok 
száma kettő. Kis túlzással. A nagyerdei 
gigarendezvény szervezői az idén is igyekeznek 
a popos, lazább zenéket játszó előadók mellett 
olyanokat is felléptetni, akik minden reggelüket 
azzal kezdik, hogy bekapcsolják otthon 
erősítőiket, rálépnek a torzítópedálra, 
és nyomják, ahogy a csövön kifér.
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kezdve haladtak szépen előre, ismertségüknek nagy lökést adott, 
amikor 2019-ben bekerültek A DAL című műsorba. 2021-ben 
Művirágok karneválja címmel új, dupla lemezzel rukkoltak ki, 
népszerűségük töretlennek tűnik. Őket feltétlenül meghallgatom, 
megnézem majd, és a koncert csúcspontján egy művirágokból 
készült, ízléses koszorút dobok fel a színpadra, de úgy, hogy pont 
az egyik mikrofonállványon landoljon. Már gyakorlok is, remélem, 
hogy sikerül végrehajtanom ott is zökkenőmentesen ezt a kétség-
kívül nagy koncentrációt igénylő műveletet.

Kelj fel, és járj! Minden bizonnyal ez a mondat lebegett Áron 
András előtt, amikor megalapította Lazarus nevű bandáját. Amúgy 
nem, tudom én, hiszen ez a csapat tíz éven át csapatta már Apey 
and the Pea néven, szép közönségsikereket tudva maga mögött. 
Aztán pár éve váratlan húzással megváltoztatták nevüket. Tényleg 
szokatlan ez a rocktörténelemben, hogy egy zenekar, melynek 
felállása ugyanaz marad, egyik napról a másikra új néven kezd 
el koncertezni. Éppen hogy az ellenkezője dívik, hisz hány olyan 
banda van, amelyben már csak egy vagy két alapítótag játszik, és 
tizen-huszon-harminc éve ugyanazon a néven fut. (A megfejtések 
jöhetnek a szerkesztőségbe.) 

szóval van ez a nagyon furcsa, alapjában véve introvertált éne-
kes, gitáros, a korábban Apeyként emlegetett Áron András, aki 
kíméletlen és kegyetlen riffekkel szétbombázott számokkal sorozza 
meg közönségét zenekara élén. Közben meg szólókarriert is építget, 
ahol akusztikus gitárral, folk, country és blues stílusjegyekre épülő 
melankolikus dalokat ad elő. A két, látszólag egymástól távol álló 
zenei alapokon nyugvó produkciót az ő belső démonokkal küzdő 
személyisége köti össze. Emlékszem a pár évig menő Nagyszínpad 
nevű tehetségmutató műsorra, amit 2018-ban az Apey and the 
Pea nyert. Apey szerint akkoriban minden normális ember nagy 
örömmel élt volna meg egy ilyen győzelmet, ellenben ő valahol 
nagyon máshol járt. Mondhatni, fel sem fogta, mi történik vele és 
zenekarával. 

Aztán jött a névváltoztatás, ami a lényegen egyáltalán nem vál-
toztatott. Kemény utazás várható a Campuson is, én valószínűleg 
bekészítek három napi hideg élelmet, s megfelelő mennyiségű 
innivalót, nehogy valami meglepetés érjen. Biztos, ami biztos.

Örülnöm kellene, hogy láthatom idén kedvenc ír-kocsmapunk 
bandámat, a Paddy and the ratset. Persze örülök is, de az élményre 
árnyékot vet harmonikásuk, Babicsek Bernát múlt év végi tragikus 
halála. Paddy és patkányai mindig egy jól együttműködő, a han-
gulatért maximálisan megdolgozó csapat benyomását keltették 
a színpadon, de számomra, ha fogalmazhatok így, Bernát vitte a 
show-t a hátán. Nagyon hiányzik majd vitális, csibészesen kedves 
egyénisége, miközben sörrel teli műanyag korsómat fejem fölött 
lengetve hallgatom majd a jól ismert dalokat. Azt vágjátok, ugye, 
hogy az autentikus hatás kedvéért a miskolci illetőségű társulat 
minden tagja ír művésznéven szerepel? Mondjuk nem ettől lesz jó 
az, amit csinálnak, sokkal többet nyom a latban a tizenegynéhány 
éves közös muzsikálás, ami mögöttük van. Egy cikkben ezt olvastam 
róluk: »Különböző nemzetek kocsmazenéit ötvözik dögös, koszos 
punk-rock elemekkel. Legtöbbet az ír nép kocsmazenéjéből és kelta 
motívumokból emelik saját zenéjükbe, de hallhatóak néha polka, 
orosz és cigány elemek, ritmusok is.« repertoárjuk nagy részét saját 
dalok teszik ki, de a hangulat végett nyomnak pár feldolgozást is. 
Egyszer egy haverommal úgy buliztunk rájuk, hogy az asztalon állva 
cuki játékpatkányokat pörgettünk a fejünk fölött, amiket aztán jól 
irányzott mozdulatokkal a színpadra dobtunk. Mondanom sem kell, 
nagy sikert arattunk mind a közönség, mind a zenekar körében.”

Kedves olvasóink, stelázsi Bence szívesen mesélt volna még 
tovább, de egyelőre legyen elég ennyi. A következő számban újabb 
fellépőket ajánlunk majd figyelmükbe. Egy-két-há’: Campus! 

Lejegyezte: Frangepán Frigyes
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk  egy rendhagyó virtuális városnéző túrán 
Debrecen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert 
épületek, rejtett kincsek nyomában! Kalauzod 
egy bölcsészből lett idegenvezető és egy hobbifotós 
biológus lesz.

Debrecen máig meghatározó nagyvárosi látképét a 20. század 
elején nyerte el. Az 1900-as évek elejét nagyszabású építkezési 
hullám jellemezte, melynek során a nagyrészt földszintes, egy-
emeletes házak helyét sorra vették át a neves budapesti építészek 
által tervezett látványos „paloták”. Debrecen legszebb épületei a 
mai napig azok, amelyek ebben az időszakban épültek. Ezek közül 
többet bemutattunk már nektek, a Püspöki Palotától a Hungária 
Kávéházon át a Megyeházáig. Következő virtuális sétánk is egy ilyen 
patinás épülethez, a Kereskedelmi és Iparkamara palotájához kala-
uzol benneteket, melynek nemcsak épülete, hanem környezetének 
története is legalább annyira érdekes.

A Petőfi tér és az Iparkamara utca sarkán álló épület 1911–12-ben 
épült spiegel Frigyes és ifj. Engler Károly fővárosi építészek tervei 
szerint, Fejér Lajos és ritter Ignác helyi fővállalkozók kivitelezé-
sében. A háromemeletes, eklektikus stílusú palota sokak számára 
látványos kupolájáról ismert, ami kedvelt fotóstéma. Betlen Gyula 
bronzból készült szoborcsoportja három nőalakot ábrázol, akik 
egy glóbuszt emelnek a magasba. A kupoladísz mellett az épület 
homlokzatát díszítő domborművek is figyelemreméltók. A bejárat 
fölött két életnagyságúnál nagyobb allegorikus alak látható – a férfi 
az Ipart, a nő a Kereskedelmet jelképezi. A kupola alján körbefutó 
sokalakos relief az épület talán legszebb alkotása. A kompozíció 
középpontjában a kereskedelem szimbólumát, a Merkur-botot 
tartó Hungária trónol, akit földművesek, kereskedők, iparosok 
vesznek körül. Jobbról idős férfi és korsót emelő nők csoportja, 
balról terményt hozó és állatokat hajtó férfiak jelennek meg. sz. 
Kürti Katalin szavait idézve „A klasszicizáló dombormű szép ívben 
összefogott alakjaival a görög templomok frízének hatását idézi. 
Mondanivalója az épület rendeltetéséhez jól kapcsolódott: a magyar 

ipar, mezőgazdaság és kereskedelem együttes munkáját fejezte ki.”
A Kereskedelmi és Iparkamara épülete alighogy elkészült, egy 

szörnyű merénylettel került be a hírekbe. 1914. február 23-án egy 
csomag robbant az épületben, ami a Hajdúdorogi Görögkatolikus 
Egyházmegyének is otthont adott. A robbantásban hárman életüket 
vesztették, Miklóssy István püspök szerencsével határos módon 
úszta meg az ellene szervezett merényletet, mivel a csomag átvétele 
után egy telefonhívás miatt távozott a szobából. A merényletet kö-
vető nyomozás nem ment könnyen, ebbe a kirobbanó világháború 
is közbeszólt. Az egyik gyanúsított, a román Cataru végül halála 
előtt, 1937-ben ismerte be bűntettét.

A merénylet után három évtizeddel egy újabb tragédia pecsételte 
meg az Iparkamara környékét. 1944. június 2-án az amerikai légi-
erők több száz bombát dobtak le Debrecenre. Elsődleges célpontjuk 
a Nagyállomás és környéke volt. A szőnyegbombázás súlyos károkat 
okozott városszerte, mintegy 83 utca és 3 tér szenvedett károkat, 
köztük a mai Petőfi tér és környéke. A bombázások következtében 
utcák semmisültek meg és épületek tűntek el a föld színéről, így 
például a Deák Ferenc és a Werbőczy utcák (ezek helyén áll ma a 
Petőfi tér és az Iparkamara utca), valamint az a gyönyörű zsinagóga, 
amelyik a Petőfi szobor mögötti zöld házsor helyén állt egykor. Az 
Iparkamara épülete és vele szemben a törvényszéki palota egyik 
szárnya élte csak túl a háborús pusztítást.

A 2. világháborús bombázások olyan súlyos károkat okoztak 
az Iparkamara környékén, hogy az azt követő évtizedekben min-
dent teljesen újjá kellett építeni. Ezzel nem csak az utcák és terek 
szerkezete változott meg, de új épületek jelentek meg, mint a mai 
Nagyállomás, a 24 emeletes, vagy a Petőfi téri házsorok. Ennek az 
újjáépítésnek köszönhető, hogy a Petőfi tér építészeti szövetéből 
szinte szemet szúróan tűnik ki az Iparkamara több mint százéves 
gyönyörű palotája. 

Erdei Nóra, fotó: Löki Viktor
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Humanitárius Koordinációs Bizottságot alapított 
a Debreceni Egyetem. Az intézmény a kezdetektől kivette 
részét az ukrán–orosz háború elől menekülők megsegíté-
séből, ám a háborús konfliktus elhúzódása miatt szüksé-
gessé vált egy komplex humanitárius terv összeállítása.

A programban a Debreceni Egyetemen már elindult kez-
deményezéseket fogják össze az érintett szervezeti egységek 
képviselőinek részvételével. A bizottság koordinálja a hallgatók 
és a dolgozók adománygyűjtéseit, szervezi a tároló és szállítási 
kapacitást. Az intézmény vezetése emellett még szorosabbra fűzi 
a kapcsolatot a határon tevékenykedő karitatív szervezetekkel, 
illetve – együttműködve Debrecen városával és az egyházakkal 
– további jótékonysági programok szervezését is célul tűzte ki.

A legjelentősebb előrelépés, hogy szervezetten elindul a Deb-
receni Egyetem önkéntes humanitárius segítői programja – erről 
már Pintér Ákos általános rektorhelyettes, a Humanitárius Koor-
dinációs Bizottság vezetője beszélt.

– A Debreceni Egyetem a Covid–19-járvány idején is megmu-
tatta, hogy képes a társadalmi felelősségvállalásra. Most a háborús 
helyzet miatt újra élen kell hogy járjunk ebben. A bizottság a nap 
24 órájában a menekültek és a hatóságok rendelkezésére álló, 2-3 
fős önkéntes csoportokat toboroz folyamatosan. Elsősorban olyan 
kárpátaljai, magyar ajkú hallgatók jelentkezését vártuk és várjuk, 
akik jól beszélnek ukránul és oroszul. Ők főként Biharkeresztesen 

Újabb jelentős lépés a menekültekért 

és Ártándon segítenek tolmácsolással, hogy az idegenrendészeti 
eljárást minél gördülékenyebben le lehessen folytatni. Tehát ezúttal 
kifejezetten a fordításban ajánlottuk fel a segítségünket – hang-
súlyozta Pintér Ákos.

A Debreceni Egyetem a menekültek megsegítésében szorosan 
együttműködik a Hajdú-Bihar Megyei Kormányhivatallal, amely 
a napokban jelezte, hogy nagy hiány van a keleti határrészen 
ukrán–magyar tolmácsokból. A programban részt vevő hallgatók 
kedvezményekben részesülhetnek, például az önkéntes munkát 
gyakorlatként igazolhatják nekik, illetve van lehetőség arra is, 
hogy mentesüljenek az óralátogatás alól.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – PKZs

Továbbra is várják a Debreceni Egye-
tem kollégiumaiban a háborús hely-
zet miatt a határon túlról érkezőket, 
akik nemcsak szállást, hanem lelki 
segítséget is kérhetnek. A Debreceni 
Egyetem Mentálhigiénés és Esély-
egyenlőségi Központja is felajánlotta 
támogatását.

A Debreceni Egyetem kollégiumaiban 
az orosz–ukrán háború kitörése utáni 
napokban mintegy 300 férőhelyet szaba-
dítottak fel, hogy ezzel is segítsék a mene-
külőket. Egyelőre a kapacitás kicsit több 
mint harmada telt be, így a tapasztalatok 
alapján elegendő helyet tud biztosítani az 
intézmény – tudta meg a hirek.unideb.hu 
Csiszár Imrétől, a DE Egyetemi Kollégiumi 
Igazgatóság vezetőjétől.

– A friss adataink szerint jelenleg mint-
egy 80 fő tartózkodik a Debreceni Egyetem 
kollégiumaiban. A legtöbben Debrecenben 
kértek szállást, de vannak Nyíregyházán 
és szolnokon is rászorulók. Továbbra is 
legfőképpen Beregszászból érkeznek hoz-
zánk, többségében magyar ajkú ukrajnaiak. 
A Kárpátaljáról érkezők jellemzően több 

Segítség szállással, lelki támogatással 

időre maradnak, míg mások csak 1-2 estét 
töltenek nálunk – jegyezte meg az igazgató.

A kialakult rendkívüli helyzetben a 
Debreceni Egyetem Mentálhigiénés és 
Esélyegyenlőségi Központ munkatárasai 
lelki támogatást nyújtanak a határon túlról 
Debrecenbe érkező hallgatók és hozzátar-
tozóik számára. Berényi András, a DEMEK 
vezetője elmondta, hogy személyesen és 
online is van lehetőség beszélgetésre.

– A nap 24 órájában kereshetnek minket 
a menekültek telefonon, hogy konzultációt 
beszéljünk meg, és lelki támaszt nyújtsunk 
nekik ebben a nehéz helyzetben. Találko-
zókat szervezünk, és ellátogattunk a kol-
légiumi szobákba is, hogy támogathassuk 
azokat, akik segítségre szorulnak – tájékoz-
tatott Berényi András.

Forrás: DE Sajtóiroda, 
hirek.unideb.hu – PKZs
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

Napjainkban a legtöbb diák különféle elektronikus eszkö-
zöket használ a tanuláshoz, és általában véve az oktatás is 
digitalizálódik. Nem meglepő tehát, hogy sok egyetemista 
laptopon vagy tableten jegyzetel, ugyanis több szempontból 
hatékonyabb megoldás: amellett, hogy a dokumentumok egy 
helyen megtalálhatók és bármikor szerkeszthetők, könnyen 
hordozhatók is.

Ezzel szemben sok esetben azt tapasztalhatjuk, hogy szinte 
mindenki belátja ennek előnyeit, mégis vannak, akik ragaszkod-
nak a papír alapú tanuláshoz. Ennek is számos oka lehet. Például 
sokak számára zavaró, ha órákon keresztül egy képernyőre 
szegeződik a tekintetüket, vagy csak szimplán alaposabban 
tudnak tanulni, ha kézzel leírják vagy szövegkijelölővel kiemelik 
az elsajátítandó tananyagot.

Akikre igazak az utóbbiak, azok számára gyűjtöttem pár 
módszert, hogyan takarékoskodhatnak a papírral.

1. mindig használjuk fel a papír mindkét oldalát. Ha órán ki-
nyomtatva kapjuk a feladatlapokat vagy egyéb szövegeket, 
a hátlapját minden további nélkül felhasználhatjuk például 
tételek kidolgozására vagy gyakorlásra, számolásra.

2. Sok esetben nem írunk tele egy teljes füzetet, így a végén ki-
maradhat néhány lap. Annak érdekében, hogy ne menjenek 
kárba, érdemes kitépkedni ezeket, és később tűzőgéppel, 
gémkapcsokkal vagy bindercsipesszel összefogni.

3. Ne feledkezzünk el a jó öreg mappákról és irattartókról 
sem annak érdekében, hogy minden megtalálható legyen 
később, és ne kelljen újabb oldalakat nyomtatni.

4. Az egyszerű tűzött vagy spirálfüzet könnyen újrahaszno-
sítható: ha eltávolítjuk a lapokat, a kimaradó fém mehet a 
fémgyűjtőbe.

5. Ha ragaszkodsz a keményfedeles füzetekhez, ne hagyd kár-
ba menni az értékes kartonpapírt. itt már csak a kreativitás 
szab határt: készíthetsz belőle tároló- vagy ajándékdobozt, 
esetleg használhatod képkeretként is.

6. A papír kis mennyiségben nem alkalmas fűtésre, tehát nem 
érdemes minden kimaradt jegyzetet eltüzelni. Helyette 
összefoghatjuk a reklámújságokkal és más papírhulladék-

kal, később pedig egy papírgyűjtés során leadhatjuk, vagy 
megőrizhetjük olyan esetekre, amikor törékeny tárgyakat 
pakolunk. 

további tippek:
7. lehetőség szerint vásárolj újrahasznosított papírból készült 

füzeteket.
8. Ha tudod nélkülözni a négyzetrácsos vagy csíkos füzetet, 

használj helyette simát. Így megspórolhatod a tintát, amit 
a lapokra nyomtatnak.

9. Bár a vizuális beállítottságú tanulók rajonganak érte, de a 
szövegkiemelő sajnos nem túl környezetbarát megoldás, 
plusz könnyen be is szárad, így nem lehet kihasználni 
teljeskörűen. Helyette aláhúzhatjuk a kiemelésre szánt 
szövegrészt színes ceruzával. továbbá a szövegkiemelés 
beépített funkció a legtöbb PDF-olvasó alkalmazásban.

10. Ha tehetjük, a hibajavítót is mellőzzük, ugyanis elég sok 
műanyag hulladékot hagy maga után. Ha semmiképp nem 
tudunk megválni tőle, használjuk a folyékony formáját, 
majd miután kifogy, tisztítsuk meg, és tegyük a szelektívbe 
a tégelyt.

Kép forrása: Is recycling paper bad for the environment? – BBC 
Science Focus Magazine

Írta: MÁRKI PETRA bizottsági tag

A vizsgaidőszakban felgyülemlett papírokról
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ZölDEbbítő

Krémes tészta brokkolival
Összetevők:

– 225 g teljes kiőrlésű tészta
– 170 g friss brokkoli
– 1 csésze zöldséglé
– 225g cremini gomba
– 1 db közepes méretű cukkini
– 1 db közepes méretű sárga tök
– ¾ csésze pritaminpaprika
– ½ csésze vöröshagyma szeletelt
– 3 gerezd fokhagyma
– ¼ csésze magvaj vagy tahini
– 3 evőkanál sörélesztő 
– 1 evőkanál citromlé
– 2 teáskanál mustár 
– jódozott só, bors ízlés szerint

Elkészítés:

1. Egy nagy fazékban főzzük meg a tésztát. A tészta főzővizéből 1,5 csészényit tegyünk 
félre. A tésztát szűrjük le és tegyük félre.

2. Ugyanebben a fazékban főzzük meg a hosszában felszeletelt brokkolit ¼ csésze 
zöldséglével közepes lángon 3 percig. A gombákat negyedeljük, a cukkinit és a 
paprikát szeleteljük fel. Adjuk hozzá a vöröshagymát és a fokhagymát is, és gya-
kori kevergetés mellett főzzük a zöldségeket még 5 percig vagy amíg meg nem 
puhulnak. Vegyük le a tűzről és adjuk hozzá a főtt tésztát és a felszeletelt tököt.

3. Egy tálban keverjük össze a maradék ¾ csésze zöldséglevet és a maradék összete-
vőket. tegyük a fazékba, majd addig keverjük, míg el nem elegyednek egymással. 
Apránként adjuk hozzá az 1,5 csészényi félretett főzővizet. Újra elkezdjük átmele-
gíteni az egészet. A végén jódozott sóval és feketeborssal fűszerezzük ízlésünknek 
megfelelően.

Írta: OROSZ-TÓTH ÁRPÁD bizottsági tag

RECEPTSAROK
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Szécsényi Nikolett felvétele

Petneki-Szablyár Vilmos fordítása:

Chingon: Malagueña Salerosa – Bűbájos málagai 
(malagai) (Kill Bill egyik betétdala)

Milyen gyönyörűek a szemeid,
Ez alatt a két szemöldök alatt.
Ez alatt a két szemöldök alatt,
Milyen gyönyörűek a szemeid.

Arra vágynak, hogy engem nézzenek,
De te nem engedsz nekik.
De te nem engedsz nekik,
Egy pillantást sem.

Te bűbájos málagai,
A csodás ajkaidat csókolni.
A csodás ajkaidat csókolni,
Te bűbájos málagai,
És úgy becézni, elragadó leány.

Hogy milyen szép vagy és boszorkányos,
Hogy milyen szép vagy és boszorkányos,
Ártatlan, mint egy rózsa.

Ha lenézel, mert szegény vagyok,
Neked igazat adok.
Neked igazat adok,
Ha lenézel, mert szegény vagyok.

Nem kínálok neked vagyont,
A szívemet adom neked.
A szívemet adom neked,
A szegénységem helyett.

Te bűbájos málagai,
A csodás ajkaidat csókolni.
A csodás ajkaidat csókolni,
Te bűbájos málagai,
És úgy szólítani, elragadó leány.

Hogy milyen szép vagy és boszorkányos,
Hogy milyen szép vagy és boszorkányos,
Ártatlan, mint egy rózsa,
És úgy becézlek... elragadó leány.
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– Mennyire tekinted magad debreceninek, illetve az a bizonyos deb-
receniség mit jelent számodra?

– 2006-ban költöztünk a családdal a városba. Férjem született 
„nagyerdei”, és lányunk is itt kezdett „totyogni”, szóval a környe-
zetem sokat segített abban, hogy hamar debreceninek érezzem 
magam. A debreceniség fogalma számomra elsősorban a lokális 
kultúrához kapcsolódik, ami a munkám mellett – mivel a férjem 
is művészeti közegben dolgozik – a személyes életünket is napi 
szinten átszövi. 
– Jelenlegi munkád mennyire ad lehetőséget arra, hogy beleláss a város 
művészeti életében zajló folyamatokba? Mi az, amit ebből örömmel 
üdvözölsz, és mi az, amit kritikával illetnél?

– Július óta dolgozom a vá-
rosháza Kulturális osztályán. Ez 
egy egészen más nézőpont, mint 
az előző 25 év, amit muzeológus-
kurátorként múzeumokban, 
galériákban töltöttem. sokan 
csodálkoztak is, hogy hogyan 
bírom a tisztviselői létet? Jelenleg 
úgy gondolom, hogy nagyon 
izgalmas a fenntartói (másik) 
oldalról is belelátni a helyi kul-
túrába, ha lehetőséget kapok 

innen segíteni, az igazán hálás feladat. És ami a kérdésed második 
részére vonatkozik: az utóbbi időben számos jó, felülről és alulról 
jövő kezdeményezés indult el Debrecenben. sikerült a városnak az 
értékes irodalmi örökségével jól pozícionálnia magát, elkezdődött 
a civilek és intézményi hátterű kulturális szereplők együtt gondol-
kozása, fiatal építész-városvédők mentik és dokumentálják a még 
meglévő hagyományos építészeti kultúrát, hogy csak néhány példát 
említsek. Az ilyen és ehhez hasonló kezdeményezések erősíthetik 
a város szellemi, kulturális közösségét.
– Hogy kerültél kapcsolatba a DESzínházzal, és milyennek ítéled 
törekvéseiket?

DESzínház az összművészeti kihívások helyszíne

– A b24 Galéria vezetőjeként, még 2018-ban, amikor a Batthyány 
utcai pincét játszóhelynek megkapták. A galéria PAD utcafesztivál-
jain rendszeresen felléptek, és volt, hogy közösen készítettünk egy kis 
pop-up kiállítást is az egyetemi színház történetéből. A Deszínház 
az Y és a Z generációnak fontos művészeti közege – akiknek a füg-
getlen, alternatív színházi és társművészeti projektjei révén néhány 
év alatt komoly rajongóbázisuk lett. Bármibe fognak, játékosság és 
frissesség, a fiatalokra jellemző vagányság jellemzi őket.
– Melyek azok a projektek, amelyeknek az ötlete a DESzínházzal 
partnerségben születtek meg a fejedben?  

– Tavaly ősszel Lakó Zsiga, a DEsz vezetője, megkérdezte, hogy 
nincs-e kedvem kiállítást rendezni a Desz24 udvarán. Persze, hogy 
volt! Most pedig már a harmadik köztéri fotókiállításra készülünk, 
ezúttal Váczi Lilla fotóival. Ami mindig is a mániám volt, a Desz24-
es projektben is a debreceniség a hívószó. olyan művészeket kere-
sek az udvari kiállítóhelyre, akik munkáikban a helyi közösséget, 
életteret szociális, társadalmi, kulturális nézőpontból vizsgálják. 
– Honnan a kapcsolat a kiváló fotográfusokkal, akiknek a munkáját 
kurátorként mutatod be a DESz-udvar kültéri kiállítóhelyén?

– A művészek többségével már dolgoztam, vagy ha nem, legalább 
ismerem a munkáikat. olyan fiatal alkotókat keresek meg, akik 
esetleg arra is rábeszélhetők, hogy az adott térre készítsenek fotókat. 
Úgy gondolom, hogy számukra is az az izgalmasabb feladat, ha egy 
viszonylag rendhagyó és nehezen definiálható környezetben és 
hordozón kell kifejezniük magukat, és nem egy steril „white coube”-
ban. Ez az alkalmi kiállítótér a kordonokkal, amikre rákerülnek a 
munkáik, jól passzol a DEszínházhoz is.   
– Mennyiben befolyásolta a járványhelyzet a kiállítások tematikáját 
és gyakorlati megvalósítását?

– A március 1-jén nyíló kiállítás éppen a kovidról és a bezárt-
ságról szól. Váczi Lilla 2020-ban készítette el az első olyan témájú 
fotóit, amelyek bemutatták a járvány okozta közösségi, társadalmi 
elszigeteltséget. Ezt dolgozta tovább a mostani kiállításra.  
– Mik azok a művészi jellemzők, amelyek felkeltik érdeklődésedet 
bizonyos művészek/művek iránt?

–Erre nehéz válaszolni. Fontosnak tartom a befogadói nyitottsá-
got. Nem vagyok elfogult az intézményesen elfogadott mainstream 
művészekkel szemben, és fontosnak tartom, hogy egy helyi közösség 
az ún. kismestereket is megbecsülje. Mert mindkét művésztípusra 
szükség van.  

xvokul, www.deszinhaz.hu

Interjú Szoboszlai Lilla 
muzeológussal
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Kilencedik alkalommal rendezte meg a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzat Környezetvédelmi 
Bizottsága az egyetemi madárgyűrűzést, ami 2013 óta 
a tavaszi félév egyik állandó programjának számít. 

A korábbi évek gyakorlatához hasonlóan az idei madárgyűrű-
zésnek is a Főépület és az Élettudományi Központ között talál-
ható országh László sétány adott helyet február 22-én délelőtt. 
Az eseményt Tóth Máté harmadéves természetvédelmi mérnök 
szakos hallgató, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzat 
Környezetvédelmi Bizottságának egyik tagja nyitotta meg, aki 
kiemelte: „A madárgyűrűzés egy tudományos célú tevékenység. A 
madarat egyedi kóddal ellátott gyűrűvel engedik el. Ahhoz, hogy 

valaki ilyen tevékenységet 
végezzen, speciális enge-
dély szükséges. A meggyű-
rűzött madarak egy-egy 
jelölést kapnak, ebből meg-
állapítható a madár neme, 
kora, a vonulás sebessége 
és távolsága, vagy akár az 
is, hogy mennyi ideig élt 
a madár.”

A rendezvényen részt 
vett a Természettár, a Ma-
gyar Madártani és Termé-
szetvédelmi Egyesület és 
a DE Természetvédelmi-, 
Állattani és Vadgazdálko-
dási Tanszéke is. A gyű-
rűzési bemutatót két má-
sodéves természetvédelmi 
mérnök szakos hallgató 
segítségével Juhász Lajos, 
a fent említett tanszék ve-
zetője, a Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és 

Madaraké volt a főszerep – 
ilyen volt a IX. egyetemi madárgyűrűzés

Környezetgazdálkodási Karának oktatója tartotta, aki több mint 
45.000 madarat gyűrűzött már. A bemutató során a szakember pár 
alapadatot vett fel a madarakról, érdekességeket árult el az egyes 
madárfajokról, és bemutatott néhány gyűrűtípust is. Az érdeklődők 
testközelből figyelhették meg a széncinegét, a kék cinegét és a feny-
ves cinegét is, a bátrabbak pedig meg is simogathatták a madarakat. 
Juhász Lajos elárulta, hogy a madárgyűrűzés Magyarországon több 
mint 110 éves múltra tekint vissza, ezért fontos, hogy ápoljuk ezt 
az örökséget.

A Környezetvédelmi Bizottság tagjai ingyenes kiadványokkal, 
izgalmas játékokkal, a saját bögrével érkezőknek pedig meleg teával 
is készültek. A szervezők örömére szolgált, hogy idén is sok külföldi 
hallgató érdeklődött az esemény iránt, így a helyszínen számukra 
is tolmácsolták a látottakat. A Környezetvédelmi Bizottság mun-
katársai ígéretet tettek, hogy a jövőre tartandó jubileumi, tizedik 
alkalomra igyekeznek még több különlegeséggel és újdonsággal 
szolgálni az érdeklődőknek. 

DEHDK Sajtóiroda – Kovács Gabriella, fotó: Treszkai Eszter 
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Az etikus védjegyek napjainkban
Napjaink fogyasztói tele vannak a jövőjükre vonatko-
zó aggodalmakkal, melyekben kiemelt szerepet kap a 
fenntarthatóság is. Az olyan fogyasztói aggodalmak, mint 
a klímaváltozás, az atomenergia, a gazdasági és egészség-
ügyi problémák is egyre inkább befolyásolják az emberek 
vásárlási döntéseit. Ezek a félelmek gátló vagy támogató 
szerepet is játszhatnak a fogyasztásban. 

Tudatos fogyasztói magatartás
Az a személy tekinthető tudatos fogyasztónak, aki a fogyasztói 

jogaival és a hozott döntései következményeivel tisztában van, 
továbbá a vásárlásai során a saját érdekeit követi (takarékosság, 
egészségtudatosság stb.), vagy a saját érdekein túl tekintettel van a 
fenntarthatósági szempontokra is.

Fenntarthatóság
A fenntarthatóság kifejezés megjelenése egészen 1987-re vezethe-

tő vissza, mely évben az ENsZ Környezet és Fejlődés Világbizottsága 
– más néven a Brundtland-bizottság – jelentést adott ki a környezeti 
stabilitásról és a gazdasági fejlődésről. A kérdés arra vonatkozott, 
hogy a jelen szükségleteit úgy lehessen kielégíteni, hogy az nem 
veszélyezteti a jövő generációinak lehetőségét a saját szükségleteik 
kielégítésében. A klasszikus modell alapján a fenntarthatóság há-
rom pilléren alapul: társadalmi, gazdasági és környezeti pilléreken. 

A társadalmi fenntarthatóság célja a társadalmi tőke megőrzése, 
mely a társadalmi minőség fenntartására és javítására összpon-

tosít, olyan gondolatokkal, mint a 
kohézió, kölcsönösség, őszinteség 

és az emberek közötti kapcso-
latok fontossága. A gazdasági 
fenntarthatóság a tőkét he-
lyezi előtérbe, melynek célja 

az életszínvonal javítása. 
Végezetül a környezeti 

fenntarthatóság a ter-
mészeti erőforrások 
(levegő, víz, föld stb.) 
és a növény- és állat-
világ védelmét foglalja 

magába. 

Etikus fogyasztói magatartás
Jelenkorunk fogyasztóit egyre jobban foglalkoztatják az etikai 

kérdések, valamint az üzleti tevékenységek környezetre és társada-
lomra gyakorolt hatásai. Az etikus fogyasztás hatása és jelentősége 
az elmúlt évek során fokozódott. 

Az etikus fogyasztó politikai, vallási, spirituális, környezeti, ál-
latjóléti, erkölcsi, társadalmi, emberi jogi vagy egyéb motivációik 
alapján választ egy terméket a másikkal szemben, ezáltal érvényre 
juttatja álláspontját, továbbá aggodalmát fejezi ki fogyasztási 
döntéseinek hatásai miatt.

Az etikus fogyasztás magába foglal minden olyan individuális 
fogyasztási döntést, amelyben egy adott etikai kérdés – pl. a társa-
dalmi igazságosság elősegítése, az emberi jogok előnyben részesí-
tése, a környezet és az állatjólét – a hagyományos döntéshozatali 
kritériumokkal, például a minőséggel és az árral párhuzamosan 

létezik. Ennek megfelelően az etikus fogyasztó nemcsak saját 
szükségleteit és preferenciáit veszi figyelembe, hanem azt is, hogy 
a fogyasztói döntése milyen hatással van az őt körülvevő világra. 

Az etikus fogyasztás hat cselekvési formába sorolható: a 
nemfogyasztás (pl. autó használatának megtagadása környezet-
védelmi szempontok miatt), az értékelvű hétköznapi vásárlás (pl. 
méltányos kereskedelmi termékek vásárlása), a bojkott (egy adott 
országból vagy vállalattól származó termékek fogyasztásának 
megtagadása), a pozitív bojkott (buycott) (pl. hazai termékek 
preferálása), a termékek használatának speciális módja (pl. ta-
karékosság, újrahasznosítás vagy megóvás) és a használat utáni 
elhelyezése, áramtalanítása (pl. szelektív hulladékgyűjtés).

Etikus termékek és védjegyek
Az etikus termékek célja, hogy a piacok az embert és a környe-

zetet helyezzék a termelés, a kereskedelem és a fogyasztás közép-
pontjába. Jelenleg az etikai állítások és a címkézés alkalmazása 
önkéntes alapon valósul meg. A gyártók olyan információkat 
tesznek közzé, amelyekről úgy vélik, hogy javítják piaci pozícióju-
kat. Az etikai állítások között a környezetvédelmi ígéretek kapják 
a legnagyobb hangsúlyt.

Az etikus termékek olyan cikkeket jelenítenek meg, melyek 
társadalmi-gazdasági és/vagy környezeti feltételek javítását célzó, 
előzetesen meghatározott kritériumrendszer alapján kerültek le-
gyártásra vagy kereskedésre. Az élelmiszer- és ruházati termékek 
túlsúlyban vannak az etikus címkével ellátott ágazatokban. A nem 
túl bonyolult ellátási láncok, a korlátozott számú nyersanyag, az 
egyszerű gyártási folyamat és a tömeggyártás megkönnyítheti 
ezen cikkek tanúsítását. 

Az etikus címkék piaca 2019-ben 930 milliárd usD értéket 
képviselt, mely 2022-re várhatóan eléri az 1142 milliárd usD, 
2025-re pedig az 1408 milliárd usD értéket. A becslések alapján 
2025-re az etikus védjegyekkel ellátott termékek iránti kereslet 
50%-át az Y és Z generáció fogja adni. 
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Legnépszerűbb etikus védjegyek

Az etikus címkék száma az elmúlt 
években, évtizedekben megsok-
szorozódott, így csupán napjaink 
legfontosabb és egyben legnépsze-
rűbb etikus védjegyeit szeretném 
ismertetni. 

Az egyik legfontosabb szervezet a 
Fairtrade International (FLo), mely 
három szervezet közötti koordináció 
eredménye volt. Az együttműködés eredményeképpen megszüle-
tett egy új címke, a Fairtrade védjegy. A szervezet és tagjai felelősek 
az összes címkézett termék tanúsításának biztosításáért, valamint 
a védjegyek használatára vonatkozó engedélyek megadásáért azon 
gyártók és importőrök számára, akik megfelelnek a méltányos 
kereskedelem feltételeinek. 

A Fairtrade védjegyet viselő termékek 
megfelelnek a nemzetközileg elfogadott 
társadalmi, környezetvédelmi és gazda-
sági Fairtrade szabványoknak, ezáltal 
a már említett fenntarthatósági három 
pillérnek is. A termék teljes mértékben 
nyomon követhető a termőföldtől az 
asztalig. Ez a jel látható az olyan, egyet-
len összetevőből álló termékeken, mint 
például a banán vagy a kávé. Amennyiben nyíl is van a védjegy 
jobb oldalán, akkor a termék már több alapanyagból tevődik össze. 
Minden összetevőnek, mely elérhető a méltányos kereskedelem 
keretein belül, fair trade forrásból kell származnia, összesen 
legalább 20% tisztességes kereskedelemből származó összetevőt 
köteles tartalmaznia.

Igen népszerű továbbá a rainforest 
Alliance védjegy, mely az emberek és 
természet érdekében tett kollektív 
fellépés támogatója. A „békás cím-
ke” azt jelzi, hogy a tanúsítás alatt 
álló terméket vagy összetevőt olyan 
módszerekkel állították elő, melyek 
támogatják a fenntarthatóság három pil-
lérét. A szabvány főként az erdők védelmére 
(fák, talaj egészsége, őshonos erdők védelme), a 
klímára (üvegházhatást okozó gázok kibocsátásának mérséklése, 
aszályokkal, árvizekkel és erózióval szembeni ellenállóképesség 
kialakítása), az emberi jogok védelmére (gyermek- és kényszer-
munka tilalma, nemek közötti egyenlőtlenség elleni küzdelem, 
bennszülöttek földhöz való jogainak támogatása) és a megélhetésre 
(pénzügyi előnyök, jobb életszínvonal) összpontosít. A védjeggyel 
főként élelmiszereken (csokoládé, kávé, tea) és papírtermékeken 
találkozhatunk. Továbbá minősítheti a fenntartható turizmust is, 
így szállodák és utazásszervezők is használhatják.

A következő népszerű etikus védjegy az uTZ címke, mely fenn-
tarthatóbb gazdálkodást és jobb lehetőségeket biztosít a gazdálko-
dók, családjaik és a bolygónk számára. Az uTZ tanúsítási program 
lehetővé teszi a gazdálkodók számára, hogy jobb gazdálkodási 
módszereket alkalmazzanak, jobb minőségű termést termeljenek 
és több bevételre tegyenek szert. Támogatja a munkakörülmények 
javítását, az éghajlathoz való alkalmazkodást és a környezet megóvá-
sát. A szigorú követelményeknek való megfelelést független tanúsító 

testületek ellenőrzik. A feltételek között 
szerepel a helyes mezőgazdasági 
gyakorlat és gazdaságirányítás, a 
megfelelő munkakörülmények, 
a gyermek- és kényszermunka 
tilalma, és a környezet védelme. Az 
uTZ tanúsítási program 2018-ban a 
rainforest Alliance része lett, ezáltal az 
uTZ 2020 szeptemberétől kezdve foko-
zatosan megszűnik, azonban még néhány 
helyen találkozhatunk a címkével. 

Az FsC tanúsítvány garantálja, hogy az erdőgazdálkodás során 
az erdő megőrzi a biológiai sokféleségét, továbbá a helyi lakosok és 
dolgozók érdekeit is figyelembe veszik. Tíz alapelvet szükséges be-
tartani a címke megszerzéséhez, melyek a természetvédelmi értékek 
megőrzésétől a közösségi kapcsolatokon és munkavállalói jogokon 
keresztül egészen az erdőgazdálkodás társadalmi és környezeti 
hatásainak nyomon követhetőségéig lefedik az egész tevékenységet, 
miközben megfelelnek a fenntarthatóság három pillérének. A fa- 
és papírtermékeken, illetve a termékek csomagolásain már egyre 
gyakrabban találkozhatunk az FsC védjeggyel. 

Napjainkban egyre több fogyasztó fordul a vegán, illetve vege-
táriánus életmódhoz, legyen a motivációjuk környezettel, egész-
séggel, vallással vagy akár etikus megfontolásokkal kapcsolatos. 
Bármennyire is meglepő lehet, a vegán és vegetáriánus védjeggyel 
ellátott termékek is etikus védjegynek számítanak, hiszen meg-
valósítják a fenntarthatóság környezeti pillérét. Az egyik legnép-
szerűbb, illetve globális vegán és vegetáriánus címke az Európai 
Vegetáriánus Védjegy (V-Label) vegetáriánus és vegán címkéi. 
Világszerte több mint 10 ezer termék és szolgáltatás hordozza a 
védjegyeket 27 országban. 

Következtetések
Az etikus védjegyek hihetetlen mértékű gyarapodása a világban 

a fogyasztókat is jelentősen összezavarhatja. A nagy választék mi-
att a különféle védjegyek eredeti törekvései veszélybe kerülhetnek, 
hiszen a vásárlók elbizonytalanodtak a címkék hitelessége terén. 
Az Iso/CAsCo Bizottság válaszul létrehozta az Iso/Ts 17033 
szabványt azzal a céllal, hogy az etikai kijelentések megfelelőek, 
hitelesek és igazolhatóak legyenek.

Vereb Zsófi

„Az Innovációs és Technológiai Minisztérium ÚNKP-
21-2 kódszámú Új Nemzeti Kiválóság Programjának a 
Nemzeti Kutatási, Fejlesztési és Innovációs Alapból fi-
nanszírozott szakmai támogatásával készült.”
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A Magyar Sportújságírók Szövetsége a Debreceni 
Egyetem Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupáját 
választotta 2021. legjobb szabadidős sporteseményé-
nek, az elismerést az M4 Sport – Az Év Sportolója Gálán 
adták át. A húsz éve elindult Kupa alapító-ötletgazdájá-
val, Kulcsár Zsolttal és fővédnökével, Magyar Zoltánnal 
beszélgettünk. 

EÉ: – A 2000-s évek eleje óta Önök aktív szervezői, vezetői a 
Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupának, hogyan értékelik az 
elmúlt, lassan húsz évet? 

Kulcsár Zsolt: – Abszolút pozitívan tudom értékelni ezt a húsz 
évet. Nem az a célunk elsősorban, hogy létszám szintjén rekordo-
kat döntögessünk, mert ugye mindennek van egy limitje. Lehet, 
hogy jól hangzik az, hogy több mint száz csapat jelentkezik, de 
sosem szabad engedni, hogy a mennyiség a minőség rovására 
menjen. A Jenci bácsis korszak 2002 őszétől 2015 januárjáig tar-
tott, azóta ő már az égi futballpályákon rúgja a bőrt a többiekkel 
együtt, az égi Aranycsapatban. Neki mindig arra ment az élete, 
amerre a labda gurult. Most, a második félidőben, már a mi 
feladatunk, hogy azt a nemzeti örökséget, szellemi hagyományt 
ápoljuk, melyet az Öreg ránk hagyott. Mióta átvettük a stafétát 
tőle, próbálunk hasonló szerepet betölteni, mint amit ő képviselt, 
azon értékrend szerint tovább haladni, melyet ő alapozott meg. Ez 
egy küldetés. szeretnénk immáron egy másik, innovatív dimen-
zióba emelni a Buszánszky Kupát, meg is vannak az elképzelések, 
nagyon nem akarom lelőni a poént, de azért azt elmondhatom, 
hogy az erdélyi, felvidéki, délvidéki és kárpátaljai ismerőseinkkel 
már tervezzük, szervezzük, hogy hogyan fejlődjön, alakuljon 
tovább ez a történet.

Magyar Zoltán: – Az, hogy a Buzánszky Kupa téli és nyári ese-
mény is lett, az tulajdonképpen megduplázza az egész színvonalát. 

Ez fantasztikus, mind az elmúlt évek távlatában, mind a részt vevő 
csapatok számában. Tényleg, a szó jó értelmében azt lehet monda-
ni, hogy ez egy gigantikus esemény. Nagyon örülök, hogy annak 
idején erre Kulcsár Zsolt fölkért. Közös ismerősünk adta meg a 
telefonszámomat, őszintén nem is örültem először annyira, hogy 
hív egy ismeretlen valaki Debrecenből. Ki ez a Zsolt? szidtam is 
egy kicsit azt, aki megadta a számomat. De aztán amikor először 
eljöttünk ide a Jenő bácsival, akkor kiderült, hogy itt mi is készül, 
és természetesen azonnal tudtam azonosulni ezzel az egésszel. 
Attól kezdve gyakorlatilag mindig itt voltam, ami nagy dolog 
a mai rohanó világban. Ez is azt bizonyítja, hogy szívügyemmé 
vált ez a rendezvény. A rituálé mindig az volt, hogy Jenő bácsival 
együtt jöttünk, mentünk, megtárgyaltuk a Kupa történéseit. Na-
gyon örülök a mostani díjnak, mert ez tényleg a Zsolt ötletének 
és munkájának, mindenkori szervező csapatának, valamint az 
egyetem vezetőinek nagymértékű hozzáállásának is az elismerése. 
Meg persze a részt vevő csapatokénak is, akik megtöltötték ezt az 
egészet tartalommal.
EÉ: – Miként emlékeznek vissza az esemény névadójára, Buszánszky 
Jenő bácsira? 

Húszéves a Buzánszky Kupa



EgyEtEmi ÉlEt  252022. március SPORt

Kulcsár Zsolt: – Jenő bácsi mindig nagyon aktív személyiség 
volt. A Buzánszky Kupa előtt nem sokkal ő még a Komárom-Esz-
tergom Megyei Labdarúgó szövetségnek volt az elnökhelyettese. 
Amikor 2002-ben csatlakozott hozzánk fővédnökként – névadó 
fővédnökként pedig 2004. június 15. óta, a szerk. –, akkor is 
látszott, hogy az Öreg egy izgő-mozgó ember, nem egy bealvós 
típus. Mint a Debreceni Egyetem utazó nagykövete, mindig az 
intézményt képviselte, népszerűsítette, bárhova is ment a nagyvi-
lágban. Akár a Kárpát-medencében, sydney-ben, Melbourne-ben 
vagy Torontóban volt, mindig így kezdte az előadásait: „Tudjátok, 
ki vagyok, magamról nem akarok sokat beszélni…” és ezután 
rendre a Debreceni Egyetem bemutatása, méltatása következett. 
Jó szívvel gondolok vissza a 2007-ben megjelent, Buzánszky Jenő 
bácsiról szóló Vasutasból aranybányász című kötetre is, melyet 
sándor Mihály sporttörténész, szerző, szakíró barátom írt. En-
nek az a története, hogy az Öreg eredetileg egyáltalán nem akart 
könyvet, mert mondta, hogy már van róla egy, ami valamikor 
a rendszerváltás hajnalán jelent meg. Ezután úgy alakult, hogy 
meghívtam az Aranycsapat kultikus helyére, a régi siposba, ahol 
még Puskással meg a többiekkel mulattak együtt anno. A nagy 
nosztalgiázások közepette megkérdeztem tőle, hogy: „Jenci bácsi, 
mi is van azzal a régi könyvel, mert én azt még nem is láttam.” 
Mondta, hogy még valamikor a ’80-as években kezdte el írni egy 
salgótarjáni újságíró ismerőse, de már nem is emlékszik rá, hogy 
mikor jelent meg pontosan. Folytattam tovább: „Hát biztos úgy 
van. De Jenő bácsi, a kicsi unokáid mit fognak olvasni majd, ha 
idősebbek lesznek? Ezt a rég elfeledett könyvet?” Gondolkozott, 
aztán mosolyogva beleegyezett: „Jól van, fiam, meggyőztél. Legyen 
könyv! De most már hozzál fröccsöt, meg pálinkát is!” Hát így 
történt. Jenci bácsi volt a legeslegnagyobb futball etalon.

Magyar Zoltán: – A labdarúgással kapcsolatos munkámnak 
köszönhetően a Ferencvárosban ’78-tól kezdve én olyan játéko-
sokkal találkozhattam, akiket előtte vidéki gyerekként néztem, 
olvastam. Valahogy érezni lehetett rajtuk, hogy ők még egy másik 
kor szülöttjei, az a stílus, modor, az a választékos beszédmód 
egyszerűen lenyűgöző volt. A harmincas évekbeli Fradi nagy le-
gendáira gondolok: Toldi Géza, sárosi Gyuri bácsi, Gyetvai, Kohut, 
a T-betűs csatársor: Táncos, Takács II., Turay. Hátborzongató ne-
vek. Én sokáig elsősorban Fradi-körökben mozogtam, de miután 
átkerültem a válogatotthoz, megismerkedtem a nagy öregekkel is, 
az Aranycsapat játékosaival: Puskás, Hidegkuti, Grosics, Czibor, 
Buzánszky. A legtovább közölük ugye Jenő bácsi élt, ő volt az 
utolsó mohikán. Bányászcsaládból származott, és onnan jutott 
el az országos elismertségig, majd a világhírnévig. Mindig azt 
mondta, hogy neki az életben a legtöbbet a foci adta, és az a célja, 
hogy ezt valahogy törlessze. Aktivitásban páratlan volt, mindent 
elvállalt, ott segített, ahol tudott, és sose panaszkodott. Nem azért, 
mert feltűnési viszketegségben szenvedett, nem akart sosem a 
középpontban lenni, nála ez elhivatottság volt. Jellemzően, a mai 
fiatalokkal elég nehéz szót érteni, de az öregnek olyan dumája 
volt, hogy ezek a nagy lovak is tátott szájjal hallgatták őt. Aztán 
sokat tevékenykedett ő a Nemzetközi Gyermekmentő szolgálat 
szervezetével is, sokat járt ki külföldre, a Kárpát-medencében, az 
ott élő, határon túli magyarokhoz. Volt például egy ilyen történet, 
hogy konfliktus alakult ki az önkéntes magyar orvosok és a helybé-
liek, meg hatóságok között. Jenő bácsi kitalálta, hogy egyszerűen 
meg lehet oldani a problémát: rendezni kell egy futballmeccset. 
Jöjjenek össze az emberek, lesz foci, lesz utána bankett, és minden 
el van intézve. Mondta is az öreg mindig, hogy ha már van egy 

ilyen több napos esemény, akkor kell: „egy nyitó, egy kiértékelő, 
meg egy záró bankettó”, és akkor nem lesz gond, mindent meg 
lehet beszélni. Jenő bácsi ezt zseniálisan kitalálta, megszervezte, a 
konfliktusok meg szépen lecsillapodtak. Fantasztikus meglátásai, 
ötletei voltak az Öregnek, és tényleg ez a focinak a csodálatossága: 
a futballal mindent el lehet intézni. 
EÉ: – Említette az atlantai, ’96-as olimpiát, ahol több debreceni 
focistával a csapatban Ön mint menedzser vett részt. Hogyan 
emlékszik vissza erre a nagy sporteseményre? 

Magyar Zoltán: – Egy olimpiára kijutni nehezebb, mint egy 
világbajnokságra, reménytelen vállalkozás. Nekem az volt a 
pályafutásom csúcsa. Persze a Fradiban és a válogatottnál is 
csodálatos időket töltöttem. Ez egy olyan országos összefogás 
volt a labdarúgó-szövetséggel, az akkori sporthivatallal és az 
olimpiai bizottsággal, ami sem előtte, sem utána nem valósult 
meg többször. sajnos Magyarországon mindig gondok vannak az 
együttműködéssel, mi inkább a széthúzásunkról vagyunk híresek. 
Itt viszont tudatosan mindent beleadtunk, mindenkit megszólí-
tottunk, minden követ megmozgattunk a siker érdekében. Egy 
nagyon erős keretet tudtunk összeállítani, négy korosztályból. 
Hogy kikről beszélek: Dombi, sándor, Madar, Pethő, szatmári, 
Lisztes, Dárdai, Lendvai, Bükszegi. Nagyon jó közösség volt, jó 
barátságban voltak egymással, és imádtak együtt lenni. sajnos az 
olimpián való szereplésünket nem lehet jónak nevezni. Viszont a 
játék meg a technika az zseniális volt, Nigéria is csak nagy nehezen 
tudott megverni minket egy-nullra, akik később ugye olimpiai 
bajnokok lettek. A brazil meccsen is olyanok ellen játszottunk, 
mint: Dida, roberto Carlos, Bebeto, rivaldo, ronaldo. Hátbor-
zongató csapat volt, de azért jól helyt álltak a fiúk. Csodálatos 
társaság volt, remek közösség!

Pótor Balázs
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A DE Futballünnep rendezvénysorozat első napján 
sajtótájékoztatót tartottak az egyetem vezetői 
és az intézmény labdarúgótornáinak, így a Buzánszky 
Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupa és az idén évtizedes 
jubileumát ünneplő Kozma Mihály Futsal Kupa szervezői. 
A második napon, pedig izgalmas mérkőzéseken döntöt-
ték el a csapatok, ki nyeri idén az őszi szezon trófeáját. 

A DE Futballünnep első állomása 
február 22-én a Debreceni Egyetem 
Böszörményi úti Campus TVK épü-
lete volt, ahol a sajtótájékoztatót Bács 
Zoltán, a Debreceni Egyetem kan-
cellárja kezdte, aki kiemelte, hogy a 
Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi 
Kupa idén elnyerte az Év szabadidős 
sporteseménye Díjat, amelyet a 
Magyar sportújságírók szövetsége 
ítélt meg a 20 éve folyamatosan meg-
rendezett egyetemi bajnokságnak. 
„Ez a díj országos figyelmet vont a 
Buzánszky Kupára” – jegyezte meg 
Bács Zoltán, majd megköszönte a 
jelölést és a díjat.

A sajtótájékoztatón és az azt követő 
kerekasztal-beszélgetésen megem-
lékeztek a legendás labdarúgóról, a 
hét éve elhunyt Buzánszky Jenőről, a 
Kupa névadójáról. 

Kozma Mihály, a debreceni futsal egyik ikonja a Kozma Mihály 
Futsal Kupa megalakulásának 10 éves évfordulójának alkalmából 
beszédében röviden mesélt az egyetemi futsal megalakulásának 
történetéről, és kiemelte, hogy „ a futsal a gyors gondolkodás és a 
sok döntés miatt kifejezetten az egyetemisták sportja”. 

„A Hallgatói Önkormányzat a kezdetektől támogatója a kupá-
nak” – magyarázta aztán felszólalásában sánta János, a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzat sportbizottságának elnöke is, 
megerősítve, hogy a sport és az egyetemi élet elválaszthatatlan 
egymástól. A kerekasztal-beszélgetésen részt vett Kozma Mihály és 

Gellei Imre, korábbi MLsZ szövetségi kapitányok és Mucha József, 
korábbi MLsZ futsal szövetségi kapitány. A moderátor Magyar 
Zoltán, a Parlamenti Válogatott szövetségi kapitánya volt. 

Február 23-án kora délutántól sporttól volt hangos a DEsoK-
csarnok, elkezdődtek a döntők küzdelmei. Megmérkőztek 
egymással a BJLEK legjobb csapatai és a Debreceni Egyetem 
futsaltornájának legkiemelkedőbb gárdái. 

Először a harmadik divízió döntősei léptek pályára, majd a má-
sodik osztály két legjobb csapata, őket pedig a női liga legtovább 
jutott két kispályás, illetve futsalalakulata követte. Végül a Kozma 
Mihály Futsal Kupa és a szuperliga döntősei játszották meccsüket. 
Érdekesség, hogy ez utóbbi két összecsapást ugyanaz a két csapat, a 
Botafogo és az A-MEN FC vívta egymással. A mérkőzések között a 
DEAC Cheerleaders bájos ifjú hölgyei szórakoztatták a közönséget. 

A női liga utolsó meccsét követően Kozma Mihály meglepetést 
kapott, hiszen munkássága előtt tisztelgő kisfilmet vetítettek le, és 
többek között egy, a saját nevével nyomtatott mezt is átvehetett a 
futsallegenda. 

Az esemény végén olyan neves közéleti és sportszakemberek 
adták át a díjakat, érmeket és trófeákat, mint a futsalkupa névadója, 
Kozma Mihály, idősebb Lomnici Zoltán, vagy Magyar Zoltán, a Par-
lamenti Válogatott szövetségi kapitánya, korábbi MLsZ-menedzser. 
A délután zárópillanatai ismét a tornák főszereplőiről szóltak, 19 
órakor ugyanis elkezdődött az eredményhirdetés. 

A harmadik divíziót a Bro FC nyerte, a második liga arany-
érmese a suhancos lett. A lányoknál a sinter Ladies FC bizonyult 
a legjobbnak. A legmagasabb szintű kispályás bajnokságot, a 
szuperligát az egykori futsalválogatott kiválósággal, Trencsényi 
Jánossal felálló A-MEN FC nyerte, akárcsak a Kozma Mihály 
Futsal Kupát. Mindkét sorozat aranymeccsén a Botafogót múlták 
felül, a futsaldöntőben büntetőkkel, ráadásul épp Trencsényi lőtte 
be a mindent eldöntő gólt. A tornák MVP-je, tehát legértékesebb 
játékosa Trencsényi János lett. 

Az este a Nagyerdei stadion alatti red and White bárban folytató-
dott, ahol a csapatokat hidegtálakkal és némi frissítővel vendégelték 
meg a szervezők. A játékosoknak így alkalma nyílt kötetlenül, 
pályán kívül is találkozni, erősítve a sportnak azt az alapvető elvét, 
amely szerint attól függetlenül, hogy a mérkőzésen más színű mezt 
viselnek, ellenfelek, de nem ellenségek. 

DEHDK Sajtóiroda – Pálinkás Réka, Barna Márton, 
Fotó: Treszkai Eszter, Löki Viktor

Sportünnep és történelem
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Csak a DEAC!
Már javában zajlanak a mérkőzések nagypályás 
labdarúgócsapataink háza táján, nem is akármilyen 
eredményekkel. Az eddig lejátszott tíz találkozón mind-
össze egy vereség áll együtteseink neve mellett, három 
döntetlen és hat győzelem társaságában. Ha kíváncsi, 
hogy milyen eredmények születtek a tavaszi szezon első 
negyedében, s kik szállították góljainkat, csak olvassa el 
legújabb helyzetjelentésünket. 

Ahogy arról már beszámoltunk, remekül indult NB III-as elit-
alakulatunk szezonnyitója a sereghajtó Törökszentmiklós ellen: 
sándor Tamás együttese magabiztos, 3:0 arányú diadallal kezdte 
a 2022-es esztendőt. A folytatásban azonban egy nem várt botlás 
következett a Hidasnémeti otthonában, 1:1-re végeztek a felek a 
bennmaradásért küzdő gárda ellen. Vendéglátóink sokáig vezettek 
a nem éppen ideális talajúnak mondható pályán, ám támadónk, 
oliver Tochukwu néhány pillanattal a lefújás előtt egalizálni tudott, 
egy pontot elhozva a magyar–szlovák határtelepülés mellől. 

A kisiklás szerencsére nem hagyott nyomot a mieinkben, a rákö-
vető hétvégén kiütéses, 6:0 arányú verést mértek a Putnok gárdájára 
székely Dávidék. Házi góllövőlistánk vezetője duplázni tudott a 
találkozó végén, míg előtte az egykori DVsC-támadó, Bereczki 
Dániel is kétszer villant, ifj. sándor Tamás és szabó Levente mel-
lett. utóbbi labdarúgó így második DEAC-os meccsén a második 
gólját jegyezhette, s itt nem állt meg! A rákövetkező fordulóban 
Jászberényben is beköszönt szabó, ahogy ifj. sándor és székely is, 
valamint hozzátette a magáét a védelem oszlopa, soltész János is, ez 
így összességében 0:4-es idegenbeli sikert eredményezett. Legjobb-
jaink 55 szerzett ponttal a tabella harmadik helyén táboroznak 24 
játéknap elteltével, mindössze egy egységgel lemaradva a második, 
BKV Előre, s tízzel a listavezető Kazincbarcika mögött.

Három összecsapáson van túl Katona László gárdája a megyei első 
osztályban, ezek közül kettőt sikerrel vívott meg. A szezonnyitón 
a városi rivális Debreceni sportcentrum sportiskola alakulatát 
verték 4:3-ra fiataljaink. Az egykor az NB III-as gárdánkban is 
futballozó Karikás Krisztián, Patócs richárd kettős egy-egy góllal 
vette ki részét a sikerből, ahogy az utánpótlásból felkerülő orbán 
Alex és az előző félszezont az Egyesült Államokban töltő Katona 
Zoltán is. A gólzáporos sikert egy balul sikerült összecsapás követte 
Hajdúböszörményben, ahol a hazaiak élni tudtak egy kínálkozó 

lehetőségükkel, míg a mieink ezúttal tehetetlennek bizonyultak az 
ellenfél kapujának előterében, így 1:0-s vereséggel zárták a találko-
zót. szintén egy gól döntött Patócsék legutóbbi mérkőzésén is, ám 
ekkor már jó irányba. A strandlabdarúgás világában is otthonosan 
mozgó játékosunk az első negyedóra végén mattolta Fülöp Gergőt, 
de erre további DEAC II gól, sem derecskei találat nem érkezett, 
így újabb három ponttal a tarsolyban várhatják a sereghajtó Egyek 
elleni meccset.

Két döntetlennel és egy győztes városi derbivel nyitotta 2022-t 
a DAsE, először a dobogó alsó fokán állomásozó Kabai Meteorit 
sE otthonából tért haza egy ponttal. A találkozó első félidőjében 
a mieink akarata érvényesült, mégis ellenfelünk tudott vezetést 
szerezni a szünet előtt néhány perccel. A fordulás után csapkodóvá 
vált mindkét együttes játéka, ebből egyetemistáink jöttek ki jobban, 
hiszen egy hosszú indítás után Bucz Bence egyenlített higgadtan 
már a ráadás perceiben, elhozva ezzel egy pontot az éremesélyes 
cukorgyáriak pályájáról. 

Hét nappal később az alsóházban tanyázó Vámospércs látogatott a 
Dóczy József utca műfüves pályájára, s csent el egy pontot lelkes játé-
kának köszönhetően. A mieink részéről Nagy Levente és siyabonga 
ramakhutla is szöglet után tudott eredményes lenni, ahogy Polyák 
Martin is hozzátette a magáét, hiszen fontos pillanatban hárította 
ellenfelünk büntetőjét. Egy héttel később azonban ő is tehetetlen 
volt a Debreceni sportcentrum sportiskola ellen, mikor a hazaiak 
játékosa 22 méterről tüzelt a léc alá elemi erővel. A komolyabb előjel 
nélkül kapott gól azonban nem roppantotta meg futballistáinkat, 
s remekül futballozva, már a félidőben maguk javára fordították a 
mérkőzést. Először Csák Zsolt közelről kotort egy labdát a kapuba, 
majd Éles Máté emelt okosan a kapus felett a hálóba a szünet előtt 
közvetlen. A fordulás után több ígéretes lehetőség is kimaradt 
mindkét oldalon, ám néhány perccel a hármas sípszó előtt Éles Máté 
szlalomozott ki három védő gyűrűjében, majd gurított okosan a bal 
alsó sarokba, kialakítva ezzel a 3:1-es DAsE-sikert.

Tizennyolc játéknap elteltével a DEAC II a hatodik, huszonkilenc 
szerzett ponttal, míg a DAsE nyolcadik huszonöt egységgel a neve 
mellett, s legközelebb a Hajdúböszörmény csapatát látja vendégül.

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
DEAC – BKV Előre, március 20., 14.00, 

DEAC Egyetemi sportcampus
DEAC II – BusE, március 19., 15:00, Böszörményi úti Campus

DAsE – HTE, március 12., 12:30, Böszörményi úti Campus
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Férfi kézilabdázóink tizenhét mérkőzés után hat győze-
lemmel, két döntetlennel és kilenc vereséggel az NB I/B 
csoportos bajnokságának 8. helyén várják a Keleti régió 
alapszakaszának utolsó mérkőzését. 

Bíró Imre tanítványai a szezon első két mérkőzésén kikaptak 
a Cegléd és a Pick szeged csapatától, majd sikerült döntetlent 
játszaniuk az orosháza és az Ózdi KC együtteseivel. Az ötödik 
fordulóban aztán megszerezték az évad első győzelmét, a Fradi 

csapatát múlták felül 33:30 arány-
ban. sajnos a folytatásban nem 
sikerült megtartani a jó formát, 
következő győzelmüket a nyolca-
dik fordulóban könyvelhették el a 
cívisvárosi kézisek, és ezt követően 
is hullámzó volt a játék. 

Az egyetemisták tavaly dec-
ember közepén játszották utolsó 
meccsüket az óévben, majd feb-
ruár elején folytatódott számukra 
a bajnokság. Bíró Imre a bajno-
ki pihenő alatt adott interjút a 
DEAC honlapjának, amelyben 
megemlítette, hogy a hullámzó 

teljesítmény nem csak annak volt köszönhető, hogy a sérülések 
miatt szinte egy meccsre sem tudtak teljes kerettel kiállni, hanem 
annak is, hogy a csapat az átlagnál kevesebbet tudott együtt készülni. 

A tizenharmadik fordulóban az ÓAM-Ózdi KC csapatát fogad-
ták a DEsoK csarnokban azután, hogy a szezonban egyszer már 
döntetlent játszott a két csapat. Hazai pályán nem tudták behúzni a 
győzelmet, két tartalékos csapat találkozott, a DEAC-nál a kiesőket 
fiatalok helyettesítették, de nem sikerült megtalálni a mérkőzés 
ritmusát, így végül a borsodiak hatgólos győzelmet arattak. Egy 
héttel később a tabella sereghajtójához, az FTC-Diagnosticum 
u21 csapatához látogattak a cívisvárosiak. Jól kezdte a találkozót a 
DEAC, az elején 7:1-es vezetésnél jártak a 12. percben, végül 14:10 
arányú DEAC-vezetéssel mentek pihenőre a csapatok. A második 
félidőben felszívták magukat a fővárosiak, és elkezdték lefaragni a 
hátrányukat. Az egyetemisták a 42. percig tudták tartani a lépést 
a Fradival, akkor átvették a vezetést. A folytatásban még sikerült 

Nyolcadik helyen várják 
az alapszakasz utolsó meccsét 

egyenlítenie Bíró Imre csapatának, de az előnyt már nem tudták 
visszavenni, a hazaiak egy góllal, 28:27-re nyerték a találkozót. 

A 15. fordulóban a még mindig tartalékos DEAC a tabella máso-
dik helyezett csapatát, a Békési FKC együttesét fogadta a DEsoK-
ban. Az első félidőben háromgólos előnyt szerzett a DEAC, így 
mentek pihenőre a csapatok. A második játékrészt is jól kezdték 
az egyetemisták, öt góllal vezettek, amikor megtorpant a játékuk, 
a vendégek pedig kihasználták az alkalmat és felzárkóztak egy 
gólra. A vendégek végül a 49. percben szerezték vissza a vezetést, 
amit aztán nem is engedtek ki a kezükből, 25:22-re nyerték meg 
a találkozót. Február végén a harmadik helyezett salgótarján 
látogatott Debrecenbe. A mérkőzés nem kezdődött jól a mieink 
szempontjából, Fülöp Gábor megsérült, és már nem is tudta foly-
tatni a játékot. Ennek ellenére igyekeztünk meglépni a vendégektől, 
az első játékrészt háromgólos előnnyel zártuk. A második félidőben 
megtorpant kicsit az egyetemisták játéka, a salgótarján ledolgozta 
a hátrányt. Végül talpra tudott állni a DEAC, az 50. percben visz-
szaszerezték a vezetést, és végül háromgólos győzelemmel tartották 
itthon a két pontot. Március első hetében Mezőkövesdre utaztak a 
cívisvárosiak az alapszakasz utolsó előtti fordulójában. A mérkőzést 
jól kezdték a mieink, de a Mezőkövesd sem akarta kiengedni a ke-
zéből a vezetést, végül 11:11-es döntetlennel ért véget az első félidő. 
Jól kezdtük a második félidőt is, tíz percig nem tudtak gólt lőni a 
hazaiak, emellett a támadásban is jeleskedtünk. Ötgólos hátránynál 
kért időt a Mezőkövesd trénere, a csapatát sikerült kicsit felráznia, 
és az 53. percben kiegyenlítettek. Ekkor nálunk állt be rövidebb gól-
csend, Bíró Imre is kikérte idejét, ezután sikerült visszaszereznünk 
az előnyt, és kétgólos különbséget állítottunk be, amit a végén az 
emberhátrányos helyzetünkben is sikerült megtartani. 

Az alapszakaszból már csak egy mérkőzés van hátra, a DEAC 
március 12-én, lapzártánk után a Vecsést látta vendégül a DEsoK-
ban.  

Tabella:
orosházi FKsE – Tokai
Csépe salgótarjáni sKC

optimum solar – Békési FKC 
…

8. DEAC  
9. Vecsési sE 

Forrás: deac.hu
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A Debreceni Egyetem, a DEAC és a Debreceni Hoki Klub 
összefogásának köszönhetően menekült meg az ukrán–
orosz háború borzalmai elől 36 zaporizzsjai és dnyiprói, 
többségében jégkorongozó fiatal és családtagjaik, legin-
kább anyukák, testvérek. Az ukrajnai csoport biztonság-
ban, a Kartács utcai egyetemi kollégiumban várhatja a 
fegyveres konfliktus végét. 

A 7-14 éves fiatalok és szüleik kimenekítését a Magyar Jégkorong 
szövetség közvetítésével az ukrán sportági vezetők kezdeményezték 
a napokban. Az MJsZ először a keleti országrész klubjait, közöttük 
a Debreceni Egyetem jégkorongcsapatát mozgósította.

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja hangsúlyozta: az 
intézmény a harcok kirobbanásának első napjától igyekszik segít-
séget nyújtani a határon túli bajbajutottaknak, így egyértelmű volt, 
hogy amiben csak tudja, támogatja az ifjú ukrán jégkorongozókat. 

A szállításhoz szükséges autóbuszt a DEAC, míg az étkezést a 
Campus Nonprofit Kft. biztosította. A találkozó az ukrán–szlovák 
határon fekvő Nagyszelmencen volt március 8-án délután, a csoport 
akkor már 31 órája úton volt. A klub 50 ételcsomagot, valamint 
ásványvizet vitt a kis jégkorongozóknak és családtagjaiknak.

Jégkorongos segítség
–  A háború a pusztításról szól, ahol az emberek csak vesztesek 

lehetnek. Nem tudok fontosabb célt ebben a helyzetben, mint akár 
egy emberi élet megmentése. Anyaként összeszorult szívvel gon-
dolok azokra a gyerekekre, akiknek a mindennapjaiba beköltözött 
a félelem. Az otthon maradt családtagok bennünk bíznak, hogy 
hamarosan egészségben viszontláthatják őket – mondta a DEAC 
ügyvezető igazgatója, Lóczi Lászlóné Kovács Marianna.

Az utánpótlás korú jégkoronggal foglalkozó Debreceni Hoki 
Klub elnöke, Plásztán-Brehószki Márta kiemelte, hogy az egész 
magyarországi jégkorong-társadalom összefogott a gyerekekért és 
szüleikért. – Amíg a Debreceni Egyetem és a DEAC a szállításban 
és az elszállásolásban segít, addig a nyugati országrész klubjaitól 
például hokis felszerelések érkezhetnek, hogy a fiatalok játszhassák 
ezt a szép játékot addig is, amíg nálunk tartózkodnak – fejtette ki 
a DHK elnöke. 

Az ukrán jégkorongozó gyerekeket és családtagjaikat szállító 
autóbusz este érkezett meg a sportkollégiumba. Az egyik szülő 
elmondta, hogy a gyerekeknek nagyon jólesett a meleg étel, illetve 
hogy mindenki nagyon hálás, hogy családtagjait Debrecenben 
biztonságban tudhatja. 

DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – PKZs 
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